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Бұл Үкіметтің кеңейтілген 
кеңе сінің биылдыққа бірінші бас-
қосуы емес. Бұған дейін Мемлекет 
басшысы жыл басында Үкіметтің 
жаңа құрамымен кездесу �ткізіп, 
елдің 2020 жылғы әлеуметтік-эко-
номикалық дамуын қорытын-
дылап, 2021 жылы атқарылуы тиіс 
шаралардың жоспарын жасаған 
болатын. Ал бұл жиында бірінші 
жар тыжылдықтың нәтижесі тал-
қыланды.

– Індетке және шектеу шара-
ларына қарамастан, ел эконо-
микасы жарты жыл ішінде 2,2 
пайызға �сті. Бұл – қуантарлық 
жайт. Былтыр пандемияның сал-
дарынан жалпы ішкі �нім 2,6 
пайызға т�мендеді. Біз оны тезірек 
қалпына келтіруіміз керек. Дағ-
дарысқа қарсы қабылданған ша-
ралармен және карантин шектеу-
лерімен бірге әлемдік экономика-
ның жандануы іскерлік белсен-

діліктің қайта қалпына келуіне 
септігін тигізді. Біздің міндеті-
міз – екінші жартыжылдықта 
эконо мика �сімінің қарқынын 
арттыру, – деді Президент.

Сондай-ақ экономиканы да-
мыту үшін республикаға сырттан 
келетін инвестицияның маңызы 
орасан. Алты ай уақыт ішінде 
шетелдерден 4,4$ млрд тікелей 
инвестиция түскен. Бұл к�рсеткіш 
бойынша Түркістан, Солтүстік 
Қазақстан облыстары мен Алматы 
қаласы алда тұр. Ал Батыс Қазақ-
стан мен Атырау облыстарында 
оның к�лемі керісінше т�мен-
деген.

(Жалғасы 2-бетте)

�З САЛАСЫН �РГЕ 
СҮЙРЕЙ АЛМАДЫ

Сонымен, таяуда Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев Үкіметтің 
кеңейтілген құрамдағы отыры-
сында Ауыл шаруашылығы ми-
нистрі отставкаға кетуі қажет де-

ген тоқтамға келді. Оның айтуын-
ша, елімізде азық-түлік қымбат-
тап, елдегі инфляция алғашқы 
жарты жылда 7,9 пайыз болып, 
белгі лен ген нысаналы дәлізден 
4-6 пайызға әлдеқайда жоғары 
болып шыға келген. Осылайша, 

пандемия азық-түлік қауіпсіздігі 
тұрғысынан Қазақстанның осал-
ды ғын әшке релеп берді. «Соны-
мен бірге отан дық ауыл шаруашы-
лығы сала сы ның ішкі нарықты 
базалық �нім дер мен қамтамасыз 
ете ал мауына қатысты сын �те 
әділ», – деді Мемлекет басшысы.

Бұл ретте к�к�ніс қоймаларын 
салу және жаңғырту бойынша 
тапсырма бірнеше рет берілген. Ол 
мәселе Үкімет отырыстарында да 
қаралған еді. <кінішке қарай, жағ-
дай жақсы жаққа �згермей, к�к�-
ніс �німдерін сақтау үшін жет-
кілікті  қуаттар тек Атырау, 
Жамбыл, Қарағанды, Павлодар 
және СҚО-да ғана бар болып 
шықты. Осының бәрін ескерген 
Қасым-Жомарт Тоқаев Сапархан 
Омаровты Ауыл шаруашылығы 
министрі лауазымынан босату 
туралы Жарлыққа қол қойды.

(Жалғасы 5-бетте)

КЕҢЕЙТІЛГЕН КЕҢЕСТЕГІ 
ҚАДАУ-ҚАДАУ МӘСЕЛЕ

Сапархан Омаров неден сүрінді?.

Монополист компаниялар 
электр желілерін иеленбек

Шілде айыны� 10 жлдызында Президент �асым-Жомарт 
То�аевты� т�ра�алы�ымен �кіметті� ке�ейтілген отырысы 
�тті. Бл шара бейнебайланыс режимінде йымдастырылып, 
оны� тікелей хабарын б�аралы� а�парат �ралдары «�аз-
медиа орталы�ынан» таратып жатты.

Ауыл шаруашылы�ы министрлігін екі жыл бас�арып, �ткен аптаны� со�ында Президентті� 
Жарлы�ымен орнынан босап �ал�ан Сапархан Омаровты� «тзы же�іл» ме, жолы ауыр ма, 
әй теуір, салада�ы е� к+рделі мәселелер шаруалар�а осы азаматты� министр болып тр-
�анында бірінен со� бірі ауыр со��ы болып тиді. Атап айт�анда, 2019-2021 жылдар ара лы-
�ында �ршіп кеткен бруцеллез, сібір жарасы, �с тмауы, �уа�шылы� және ауыл шаруа шы-
лы�ы �німдеріні� �ымбатта�анын к�рдік. Сонымен, экс-министр Сапархан Омаров 
�ызметінен неге кетті?

А�мола облысыны� бір�атар ау данында тозы�ы жеткен электр желілеріні� А�мола 
электр желілік +лестіру компаниясына берілмей келе жат�анын �ткен сандары мыз да 
к�тергенбіз. Мәселе онда �ан жылдан бері шешімін таппа�ан. Дегенмен се� �оз�алып, 
т+йінні� шеті тар�а тыл�ан сия�ты. М+дделі министрлік тер бірнеше к+ннен кейін дереу 
�ол�а алып ж+ргізген жмыстары туралы баян етті. 
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Қасым-Жомарт Тоқаевқа 
Жоғары Сот кеңесінің биылғы 
жартыжылдықта атқарған жұ-
мысының қорытындылары мен 
алдағы кезеңге арналған жоспары 
туралы баяндалды.

Сонымен қатар Президентке 
әкімшілік әділет соттарының 
кадрлармен қамтамасыз етілуі 
ж�нінде мәлімет берілді.

К е з д е с у  с о ң ы н д а 
Қасым-Жомарт Тоқаев Денис 

Шиппке сот корпусын одан әрі 
жаңғыртуға және сот жүйесіне 
мейлінше сауатты әрі құзыретті 
мамандарды тартуға септігін 
тигізуі тиіс бірқатар міндет жүк-
теді.

Т�рт жыл бұрын елдегі орташа 
айлық жалақы 149 669 теңгені құ-
раса, 2018 жылы 164 552 теңгеге 
�скен. Ал 2019 жылы орташа табыс 
к�зі 191 мың, былтыр 233 136 тең-
геге жетіпті. Дегенмен биылғы 
жыл дың бірінші тоқсанында бір 
қыз  меткердің орташа айлық жала-
қысы 230,8 мың теңгені құрады. 
Ай та кетейік, елдегі ең т�менгі 
жа  ла қы м�лшері биыл 43 мың тең-
ге г е жетпейді. Жұмыс берушілер 
сайтта ұсынатын Қазақстандағы 
орташа жалақы әлі 179 мың тең-
геге тең. 

Айлықтарына бола мем лекет-
тік қызметкерлерге алаңдауға негіз 
жоқ. Се бе бі биыл шілдеден бастап 
мемлекеттік қызметшілердің ең-
бекақысын т�леудің жаңа жүйесі 
енгізілді. Ол бойынша лауазымның 
деңгейі емес, оның маңызы ес-
керілетін болады. Осылайша, 
мем  ле кеттік қызметшілердің жа-
лақысы 30%-дан 150%-ға дейін 

к�теріледі. Жалақы т�леуге ар-
налған жаңа жүйе орталық пен 
�ңірлер арасындағы еңбекақы 
сәйкес сіздігін жоюға бағытталған. 
Қолданыстағы тор негізінде лауа-
зымды қызметкерлердің айлығын 
к�теріп, т�менгі буында жұмыс 

істейтіндер ең аз жалақы алып 
келсе, ендігі жерде еңбек ақыны 
�сіру қыз меткердің лауа зымына 
емес, атқаратын жұмы сының 
ауыр лығына қарап баға ланады. 

ПРЕЗИДЕНТ ДЕНИС ШИППТІ 
ҚАБЫЛДАДЫ

Жалақымен қоса баға да өсе ме?

Жұмысшылар неге наразы? 

Бюджеттік сала �ызметкер ле ріні� жала�ысы �седі деген к+ннен-а� жртты� ж+регі 
ауырады. 8йткені жыл сайын �сетін жала�ыны� со�ы нан �ос б+йір ді �ысатын �ымбат-
шылы� та кешіктір мей жетеді. Айта лы�, со��ы бес жыл да су мен жары�, жанар-жа�армай, 
азы�-т+лік ба�асы елдегі жала�ы мен жәрдема�ымен �атар шары�та�ан.
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Вакцина куәлігін 
саудаға салғандар

Коронавирус�а �арсы ек пе-
лер әзірленгелі бері ел ішінде 
вакцина�а �атысты жал �ан а�-
параттар мен т+рлі �ауе сеттер 
та рал�анын бі ле міз. Соны� 
әсері ме, вакци на �а к+мәнмен 
�а рай тын дарды� �арасы к�-
бейді. «Адам нан айла артыл-
мас» де мекші, осы к+ні екпе 
ал�ы сы келмегендер вакцина 
пас портын сатып алу �а асы�. 
Ал оны саудалай тын дар�а әлі 
де кедергі аз секілді. Себебі 
�аламторды шар лап, біраз к�з 
ж+гіртсе�із, мндай сы ныс-
тарды жиі кез дестіре сіз. За�-
сыз әрекетті� жайла �а  ны на 
�а рап, «а� халатты аб зал жан-
дарымыз деп �рмет тей тін 
аза  мат тар а�ша +шін арын 
сат  �аны ма?» деген ой келеді.

Жа�а�зендегі «КЕЗБИ» жеке ша�ын 
серіктестігіні� жмыс шылары е�бек 
жа� дайларын жа�сартуды және жа ла-
�ыны к�теруді талап етіп, ереуілге 
шы� ты. Мемлекет басшысы мен елі-
мізді� ірі мнай компаниясына +ндеуін 
әлеуметтік желіде жариялады. 

Жаңа�зенде күннің аптап ыс ты ғында  алты 
күн бойы ереуіл деткен «КЕЗБИ» ЖШС-нің  
жұ мыс шылары басшыларына 12 тараудан 
тұратын талап қойды. Таратып айтсақ, жа-
лақыны к�теру, сыйақы т�леу жүйесін қайта 
қарастыру, зиянды аймақта жұмыс істегені 
үшін ақы т�леу, жұмысшы ларды еңбек �ті-
ліміне қарай ман сап тық �сіру мен жылдық 
еңбек демалысына сауықтыру үшін бір айлық 
жалақы к�леміндегі қосым ша ақы т�леу.

Мемлекет басшысы Жо�ары Cот ке�есіні� т�ра�асы Денис Шиппті �абылдады. Бл 
туралы А�орданы� баспас�з �ызметі хабарлады.



Солт�стік 
азастан об-
лы   сыны� полицейлері Ре-
сейде іздеуде ж�рген 12 
ыл мыс керді �стады. Б�л 
ту ралы С
О Полиция депар-
таментіні� баспас$з ызметі 
хабарлады. 

Ресейлік полицейлер іздеген 
12 қылмыскердің к�бі Омбы 

облы сында қылмыс жасағаны 
үшін күдіктелген. Ал СҚО поли-
цейлері ұс таған үш қылмыскерге 
Калинин град, Челябі, Владимир 
облыс тарында іздеу жариялаған. 

Ресейлік жедел уәкілдер із-
дес тірген екі солтүстікқазақ-
стандық заңсыз кәсіпкерлікпен 
ай на лысты деген күдікке ілінген. 
Петро павлда ұс талған 42 жастағы 

ер адам шекараны заңсыз кесіп 
�ткені үшін ресейлік құқық қор-
ғау органдары қызмет керлерінің 
назарына іліккен. 

Ал 26 жастағы солтүстікқазақ-
стандықты Омбы облысының 
жедел уәкілдері есірткі қылмысын 
жасағаны үшін іздеген. 

Сонымен бірге СҚО аума-
ғында ұсталған қылмыскерлер 
ауыр дене жарақатын келтіру, 
билік �кіліне күш қолдану, заңсыз 
к�ші-қон ұйымдастыру бойынша 
айып талған. 

СҚО ПД Криминалдық по-
лиция басқармасының қызмет-
керлері күдіктілерді анықтап, 
заң намамен қарастырылған 
рәсім дерді жүргізді. Кейін қажетті 
мәліметтер Ресейдің құқық қор-
ғау органдарына жіберілген. 

«Шекаралас �ңірлердің Ішкі 
істер министрлігі басқар малары-
мен бірлесіп жұмыс жүргізу мәсе-
лелерін жедел шешуге к�мек-
теседі. Басты міндет – жазадан 
бұлтартпау қағидатын қамтамасыз 
ету», – деді СҚО ПД Крими нал-
дық полиция басқармасының 
бастығы Петр Климов.

Іздеуде жүрген 12 қылмыскер 
СҚО-дан табылды

Бағдарлама мемлекеттік білім 
грантын ұтып алмаған талапкерлер 
мен студенттерді қолдауға ар-
налған. 

Еске сала кетейік, биыл білім 
беру грантының саны 5 мыңға 
к�бейіп, бакалавриатқа – 56 мың, 
магистратураға – 13 мыңнан астам 

және докторантураға 1 800-ден 
астам грант б�лінді.

Мемлекеттік білім грантын 
ұтып алмаған талапкерлер мем-
лекет кепілдігімен несие рәсімдеу 
арқылы оқу ақысын т�лей алады. 

«Білім несиесін алған студент 
оқуын аяқтағаннан кейін 6 айдан 

соң негізгі қарыз сомасын �тей 
бас тайды. Несие сомасы шектел-
меген, ең бастысы ол оқу құнынан 
аспауы тиіс. Сонымен бірге қарыз-
ды айыппұл санкциясынсыз мер-
зімінен бұрын т�леу мүмкіндігі де 
бар» деп хабарлады Білім және 
ғылым министрлігі.

Несиені екінші деңгейлі банк-
тер арқылы рәсімдеуге болады. 
Талапкер білім беру несиесін алу 
үшін серіктес қарыз алушыны 
ұсынуы керек. Ол банкке жұмыс 
орнынан соңғы алты айдағы кіріс-
тері мен зейнетақы аударымдары 
туралы анықтамаларды тапсыруы 
тиіс.

Сонымен қатар серіктес банк-
тердің әрқайсысы қарыз алушыға 
қойылатын талаптар мен оқу ақы-
сын т�леуге несие беру шарттары 
к�рсетілген жеке бағдарлама әзір-
леген. 

Банктің оң шешімінен кейін 
банк қарыз шартын жасап, кредит 
сомасы оқу орнының шотына 
аударылады.

Айта кетейік, «Қаржы ор-
талығы» АҚ несиелер бойынша 
кепілдік береді.

7 мыңнан астам студент 
ЖОО-да оқуға кредит алған

2005 жылдан бері 7 287 азастанды студент 
Р Б&М 
«
аржы орталы(ы» А
 к$мегімен білім беру несиесін алды. 
Талапкерлер мен студенттер негізгі арыз сомасын т$леу 
мерзімін 10 жыл(а дейін �зартып, несие ала алады. 


азастан т�рмеде жазасын 
$теу шілер саны бойынша 3-орыннан 
(2002 ж) 99-орын(а (2020 ж.) т�сті. 

Бұл туралы Ішкі істер министрлігі 
Қылмыстық-атқару жүйесі комитетінің 
басшысы Бибігүл Мұңайтпасова айтты.

Басқарма басшысының айтуынша, 
түзеу мекемелеріндегі адам санының 
шамадан тыс к�п болуы, сотталғандарды 
жасақтарда ұстау, гигиеналық жағдайдың 
т�мендігі, жұқпалы аурулар мен �лім-
жітімнің жоғары болуына алып келеді.

Нәтижесінде, бас бостандығынан 
айыру орындарындағы адам саны азайып, 
Қазақстан әлемдік деңгейдегі «Түрмедегі 
адам саны бойынша индексте» 3-орыннан 
99-орынға (2020 ж.) түскен.

Түрмедегі адам саны бойынша 
дүниежүзінде 99-орында

Дайындаған М.БАҚЫТЖАН

2
W

W
W

.A
IK

Y
N

.K
Z



e-mail: aikyngazeti@gmail.com www.facebook.com/aikyn.kz

АҚПАРАТ
@aikyngazeti

AI  YNQQ№102 (3959) 
13 ШІЛДЕ 2021 СЕЙСЕНБІ

(Басы 1-бетте)

�ЛЕУМЕТТІҢ АХУАЛЫ 
БАСТЫ НАЗАРДА

 Бюджет саласының мамандары үшін 
жақсы жаңалық – биыл олардың табысы 
әжептәуір артады. Үкіметтің жоспарына 
сәйкес, біліктілік санаттарына қарай 600 
мың педагогтің еңбекақысы – 25 пайызға, 
247 мың медицина қызметкерлерінің 
еңбекақысы 20-30 пайызға к�бейеді. 
Fлеуметтік сала қызметкерлерінің жала-
қысы 50 пайызға ұлғаймақшы.

Нәтижесінде, мұғалімдердің орташа 
айлық жалақысы – 234 мың теңгеге дейін, 
дәрігерлердің жалақысы – 320 мың теңгеге 
дейін, әлеуметтік сала қызметкерлерінің 
жалақысы – 180 мың теңгеге дейін және 
мемлекеттік қызметкерлердікі 267 мың 
теңгеге дейін артады.

Ал енді бәрімізді алаңдатқан денсаулық 
сақтау саласына келсек, індеттің екпіні 
былтырдан бері қайтпай тұрғанына қара-
мастан, жақында «жығылғанның үстіне 
жұдырық» болып, оның тағы бір жаңа 
штам дары қосылды. Мемлекет басшы-
сының айтуынша, халық мұндай жағдайға 
бейімделіп, �мір сүруді үйренуі қажет. 
Індет таралған ірі ошақтардың пайда 
болуын азайту және денсаулық сақтау 
жүйесіне шектен тыс салмақ түсуіне жол 
бермеу – �зекті міндет.

– Күрделі жағдай мен �лім-жітімді 
азайту, сондай-ақ ауыр халдегі науқастарды 
емдеуге баса мән беру керек. Коро на-
вирусқа қарсы күресте �згеше әдістерді 
пайдалану  медициналық аспектілерге ғана 
емес, бизнестегі шектеу шараларына да 
қатысты. Мониторинг жүргізу топ тары ның 
жұ мысын қайта қарап, Ashyq жүйесі 
сияқты цифрлық шешімдерді белсенді 
пайдалану қажет. Шағын және орта бизнес 
қызмет керлерін вакциналау мерзімін 
науқан шылыққа ұрындырмай, шынайы 
жүргізу керек, – деді ел Президенті.

ЖАЛҒАН ҚҰЖАТ ЖАСАҒАНДАР 
ЖАЗАЛАНАДЫ

Жел с�здің адамға қашан пайдасы тиіп 
еді?! Ол залалсыз болса түк емес-ау, ал ха-
лықтық, мемлекеттік маңызы бар ірі іс-

терге кесірін тигізіп жатса, ең қауіптісі – 
сол. Мәселен, ел ішінде індетке қарсы 
вакцинациялау шарасы туралы түрлі 
қауесет пен болжам к�п, әркім әртүрлі 
айтады, оның шындығының түбіне жету 
қиын. Осындай к�лденең с�здер халықтың 
жаппай екпе алуына кесірін тигізіп отыр. 
Енді біреулер екпе алмас үшін жалған 
құжат жасау жолына түскен. 

Осыған орай Мемлекет басшысы 
Қ.Тоқаев вакциналау бойынша жалған 
құжат жасаудың қоғам үшін �те қауіпті 
екенін ескертті. 

– Антиваксерлердің қауесет, даңғаза 
әңгімелеріне сенудің қажеті жоқ. Сон-
дықтан біз екпе салу науқанын жалғас-
тырамыз. Ал кейбір жекелеген салаларда 
міндетті түрде вакцина салдыру қажет 
болады. Бұл үшін заңнамалық та, конс-
титуциялық та негіз бар. Турасын айтсақ, 
бұл – әркімнің �з отандастары алдындағы 
міндеті, парызы, – деді Президент.

Мемлекет басшысы QazVac вакци-
насының, сондай-ақ халықаралық дең-
гейде мойындалған екпелердің қолжетімді 
болуы керегіне тоқталды.

«Отандық QazVac вакцинасы халыққа 
қолжетімді, сонымен қатар мамыр айында 
елге Pfıizer вакцинасының 2 млн дозасы 
жеткізілуі тиіс болатын. Бірақ бұл жоспар 
орындалмай қалды» деп Үкіметтен оның 
себебін сұрады. 

Үкімет басшысы оның себебін жеткізу 
талабының �згеруімен түсіндірді. Прези-
дент аталған вакцинаның жеткізілуін 

жеделдетіп шешуді және халықаралық 
талапқа сай оған қатысты кез келген 
Жарлыққа қол қоятынын естіртті.

«Біз азаматтарымыздың �здері қалаған 
екпені салдыруына мүмкіндік беруіміз 
қажет. Pfi zer вакцинасына қолжетімділік 
мәселесін қысқа мерзім ішінде шешу 
керек», – деді Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
білім беру саласының �зекті пробле-
маларын тілек тиек ете отырып, оқыту 
жүйесі жаңа оқу жылынан бастап бұрынғы 
форматына оралуы керегін ескертті.

 «Індет оқушылар мен студенттердің 
білім алуына кері әсер етті. Былтырғы оқу 
жылында балалар онлайн оқыса, енді жаңа 
оқу жылында оқытудың бұрынғы жүйесіне 
қайта оралуды тапсырамын»,– деді ел 
Президенті 

Мемлекет басшысы осыған орай қауіп-
сіздік шараларын мүлтіксіз сақтап, 
студенттер мен оқушылардың дәстүрлі 
білім алуына барынша жағдай жасау қа-
жеттігін, індетпен күресте вакцинациялауға 
айрықша мән беру керегін айтты.

АЗЫҚ-ТҮЛІК Ж�НЕ ИНФЛЯЦИЯ
Президент дағдарысқа қарсы қа-

былданған шараларға байланысты қар-
жының тым к�п салынуы және жеңіл-
детілген ақша-несие саясаты инфляция-
ның қарқынын күшейтіп жіберді деп са-
найды. Азық-түлік және ауыл шаруашы-
лығы ұйымдарының мәліметі бойынша, 
азық-түліктің әлемдік бағасы 40 пайызға 

�скен. Бұл – он жыл ішіндегі ең жоғары 
к�рсеткіш. Осындай жағдайда еліміздегі 
инфляция деңгейі бірінші жартыжылдықта 
7,9 пайызға жетті. Азық-түлік бағасының 
қымбаттауы аса �зекті проблемаға ай-
налды. Пандемия азық-түлік қауіпсіздігі 
тұрғысынан еліміздің осал тұстарын 
айқындап берді.

– Отандық ауыл шаруашылығы 
саласының ішкі нарықты негізгі азық-
түлік �німдерімен қамтамасыз ете ал-
мауына қатысты айтылып жатқан сын �те 
әділ. Lндірістік шығындардан б�лек, мау-
сымдық қымбатшылық пен делдалдық 
әрекеттердің ашық болмауы баға белгі-
леудің негізгі факторы саналады. Аты 
айтып тұрғандай, тасымалға мау сымдық 
болжам жасауға болады. Демек, оны 
реттеуге де болады деген с�з. Аталған 
мәселені шешудің жолы – келесі маусымға 
дейін �нім сақтайтын заманауи әрі қол-
жетімді инфрақұрылым қалыптастыру. 
К�к�ніс сақтайтын қоймалар салу және 
жаңғырту ж�нінде бірнеше рет тапсырма 
берілді. Бірақ жағдай жақсарған жоқ. Бұл 
проблеманы жүйелі шешу керек. Үкіметке 
әкімдермен бірлесіп, к�к�ніс сақтайтын 
қоймалар салу және жаңғырту жоспарын 
әзірлеуді тапсырамын. Осы мақсатты қол-
дау үшін біздің к�птеген бағдарламамыздан 
қаржы б�ліңіздер, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

МАЛ $ЛІМІНЕ ҚУАҢШЫЛЫҚ 
СЕБЕПКЕР МЕ?

Биыл Қызылорда, Маңғыстау �ңір-
лерінде қуаңшылық пен соның салдарынан 
болған жаппай мал шығыны әлі к�пші-
ліктің аузында жүр. Соның кесірінен Маң-
ғыстауда жекеменшіктің қолындағы мал 
басы – 0,13%-ға, Қызылордада 0,03%-ға 
кеміген. Мәселен, Маңғыстауда 3 мың бас 
мал шығын болған. Ал жемш�птің тап-
шылығынан кей �ңірлерде ш�птің бір 
тоннасы – 23 мың теңге, енді бір �ңірде 
42 мың тоннаға жеткен. 

Президент осы мәселеге қатысты қын-
жылыс білдіре келіп, бүгінгі жағдайда 
ауыл дықтарға 29 млн гектар жайылым 
жетпей жатқанда, 33 млн гектар жердің 
қолданусыз бос жатуын айтып сынады. 

«Fрине, қуаңшылық – табиғи құбылыс. 
Бірақ мұндай жағдайда жауапты ми-
нистрлік шұғыл шаралар қолданып, тез 
ше шім қабылдауы тиіс еді. Алайда ми-

нистр лік �зіне жүктелген міндетін атқара 
алмады. Сондықтан Ауыл шаруашылығы 
министрі Сапархан Омаровқа �з еркімен 
қызметінен кетуге кеңес беремін», – деді 
Мемлекет басшысы.

Қазір �ңірлерде жапа шеккен фер-
мерлер үшін мал жайылымы мен ша-
бындық жерлер ұйымдастырылды. Ирри-
гациялық инфрақұрылымды жетілдіру 
арқылы суарылатын жерлерді қалпына 
келтіру жұмыстары қызу жүргізіліп жатыр. 
Жыл соңына дейін 1 050 шақырым желіні 
ж�ндеу жоспарланған. Соның арқасында 
жеткізілу кезінде 200 млн текше метр шы-
ғын үнемделіп, 78 мың гектар суарылатын 
алқап қалпына келтірілмекші. 

Жиын барысында Үкімет пен әкімдерге 
«Бәйтерек» холдингімен бірлесіп, зиян 
шеккен фермерлерге қолдау к�рсету үшін 
шұғыл түрде кешенді шаралар әзірлеу 
ж�нінде тапсырма берілді.

ХАЛЫҚТЫҢ ТАБЫСЫ 
АРТУЫ КЕРЕК

Мемлекет басшысы тұрғындардың 
нақты әрі номиналды табысының �сімі 
азайып, табыс түрлеріндегі �згерістер де 
к�ңіл к�ншітпейтінін айтты. Сондай-ақ 
Президент зейнетақы, жәрдемақы және 
стипендия сияқты әлеуметтік трансферттер 
артқанымен, еңбек табысы азайып бара 
жатқанына тоқталды. Қасым-Жомарт 
Тоқаев осы бағытта шұғыл әрі ауқымды 
шаралар қабылдауды тапсырды. Бұл 
шаралар еңбек табысы мен кәсіпкерлік 
қызметпен айналысудан түсетін табысты 
арттырып, к�леңкелі экономиканың ау-
қымын азайтуға және басқа да баста-
маларды қамтуы тиіс. 

– Ауылдың ахуалына баса назар аудару 
қажет. Менің тапсырмам бойынша Жам-
был облысында ауыл тұрғындарының та-
бысын арттыру ж�ніндегі пилоттық жоба 
жү зеге асырылды. Нәтижесі жаман емес 
– ауыл шаруашылығы �німін �ндіру екі есе 
артты, мал басы 24 пайызға �сті. Жұмыс-
сыздар, атаулы әлеуметтік к�мек алатын-
дар, тіркелмей �зін-�зі жұмыспен қамты-
ғандар саны азайды. Үкімет бұл жобаның 
ауқымын кеңейту мүмкіндігін қарастыруы 
керек, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы Үкіметтің кеңей-
тілген кеңесінде бұдан басқа да к�кейкесті 
мәселелерді к�теріп, олардың орындалуы 
ж�нінде Үкіметке түрлі тапсырма берді.

Кеңейтілген кеңестегі қадау-қадау мәселе

Амола облысыны� кей 
ау данында ауа райыны� 
олай сыз  ды(ына байланысты 
т$ тен ше жа(дай жариялануы 
м�м кін. Б�л туралы «Nur Otan» 
партиясы Амола облысты 
филиалы жанында(ы аграр-
лы секторды дамыту ж$нін-
дегі о(амды ке�есте ай-
тылды. 

Биыл �ңірде жауын-шашын аз 
жауған. Қазгидрометтің мәлі ме-
тінше, мамыр-маусым айларында 
аудандарға түскен жауын-шашын-
ның орташа айлық м�лшері – 13,1 
және 19,1 мм. К�рсеткіш қалыпты 
нормадан екі есе т�мен (норма 33-
35 мм). Бұл  жағдай дәнді және 
бұршақты дақылдар егістіктеріне 
айтарлықтай әсер еткен. Кейбір 
аймақтарда жауын-шашын мүлде 
жаумаған.

Ақмола облысы Ауыл шаруа-
шылығы басқармасы басшы-
сының міндетін атқарушы Еркеш 
Fле новтің с�зінше, биыл 8 шіл-
дедегі жағдай бойынша �ңірдегі 
1,8 млн гектар жер, яғни 40% ау мақ 
жақсы жағдайда, 2,5 млн гек тар 
жер, яғни 55% аумақ қанағат-

танарлық, 228,1 мың гектар жер, 
яғни 5% аумақ нашар жағдайда 
қа лып отыр.

Қоғамдық кеңесте Ерейментау, 
Қорғалжын, Атбасар, Жақсы және 
Есіл аудандарының аграрлық жағ-
дайына да қауіп т�ніп тұрғаны 
айтылды.

Төтенше жағдай 
жариялануы мүмкін

Дәулет АСАУ
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Парламент Мәжілісіні� 
д е п у т а т т а р ы  Д � й с е н б а й 
Т�р�анов пен Н�рлыбек Ожаев 
Исатай ауданына барып жер-
гілікті халы$пен ж�здесті. 

Халық қалаулылары 2022 
жылдың соңында аяқталуға тиіс 
Атырау–Астрахань күрежолының 
құрылысымен танысты. Пандемия 
кезінде де жол салу жұмыстары 
тоқ тамағанымен, жергілікті тұр-
ғын дардың айтуынша, құрылыс 
баяу жүріп жатыр. Мәжіліс депу-
тат тары осы мәселенің жай-жап-
сарымен танысып, құрылыс жұ-
мыстарын жүргізіп жатқан мекеме 
&кілдерімен жүздесті. Қазір 277 
шақырым жолдың 53 пайызы аяқ-
талған.

Сапар барысында халық қалау-
лылары Исатай ауданының орта-
лығы Аққыстау ауылында тұрғын-
дармен жүздесіп, олардың &тініш-
тілегін тыңдады. 

 Исатай аудандық қоғамдық 
кеңесінің т&рағасы Ж.Маштахов 
аудандағы каналдар мәселесін 
айтты. «Каналдар ж&ндеу к&рген 
жоқ. 1ткен жылы мемлекеттік са-
раптамадан &тіп, жобалау смета-
лық құжаттары жасақталды. Енді 
соған қаржы керек. Бір ғана Қызыл 
үй каналы жасалып жатыр. Енді 
басқаларына да қаржы б& лінсе. 
К&рші Маңғыстау облы сындағы 
жағдай қайталанбасын десек, 
каналдарды ж&ндеу керек», – деді.

Мәжіліс депутаты Дүйсенбай 
Тұрғанов: «Бұл мәселені облыс 
әкім мен кеңесіп, ақылдасып ше-
шуге тырысамыз. Биыл б&лін-
геннің &зінде қаржыны толық 
игеру қиын. Сондықтан, келесі 
жылы шешуге жұмыс істейміз», – 
деп жауап берді. 

Ал су мәселесі  бойынша 
Д.Тұрғановтың айтуынша, Жа-
йық тың тартылуына түрлі фактор-
лар әсер еткен. Трансшекаралық 
&зен бойына б&гет, қойма салынса, 

ке лесі мем лекетпен келісу керек. 
Ал Ресей келіспей-ақ, заңсыз қой-
малар, б&геттер жасап алған. Бұл 
екі ел Президенті шешетін мәселе 
болып тұр қазір. Министрлер ара-
сында нақты бағдарлама жоқ. 

«Nur Otan» партиясы аудандық 
филиалдың саяси кеңесінің мүшесі 
Л.Мутянованың ай туын ша, т&рт 
ауылға жазғы су құбыры жұмысы 
мемлекеттік сараптамадан &тіп, 
жобалау сметалық құжаттары жи-
налды. Бір аудан орталығы Ақ-
қыстау ауылының &зіне 407 млн 
теңге қаржы қажет. Депутаттар 
осыған ықпал етіп, мәселенің оң 
шешімін табуға қолдау к&рсетсе 
деген халық &тінішін айтты. 

Бұл мәселе бойынша жауап 
берген Д.Тұрғанов мұны аудан 
әкімі реттеуі керек екенін айтты. 
Исатай ауданының әкімі П.Хаса-
нов: «Бірінші ішкі жол мәселесін 
шешуді жолға қойып отырмын. 
Жазғы су құбырын тарту да &зекті 
мәселе. Келесі жылы Ембімұнайгаз 
демеушілігімен Тұщықұдық ауы-
лына жазғы су құбырын жүргізу 
жоспарда бар. Қалған ауылдар да 
кезең-кезеңімен қамтылатын бо-
лады», – деп жауап берді. 

 Ауылдық ардагерлер кеңесінің 
т&рағасы Қ.Сыдихов: «Атыраудың 
айналасы экологиялық жағынан 
түйткілді аймақ. Ауданда күнара 
шаң басып, тұрғылықты халық 
содан зардап шегіп жатыр. Оның 
себебі, теңіз тартылып барады. Бұл 
жалпы аймақ халқына қауіпті 
болып отыр. Осыны шешу жолын 
қолға алмасаңыздар болмайды. 
Тағы бір айтарым, жайылымға 
теңіз суын &ңдеп пайдалануға 
болмай ма?» – деп к&птің к&ңі-
ліндегі сұрақтарды қойды.

Мәжіліс депутаты Д.Тұрғанов: 
Суды ысырапсыз пайдалану керек. 
ТШО-ға теңіз суын пайдалануды 
ұсындым. Теңіз 12 жылда 1 метрге 
т&мендеген. Бүйте берсе, Арал 
тағдырын бастан кешуі мүмкін. 

«Бес-он жылда су тартылып, кейін 
қайтадан қалпына келеді» дейді 
гидролог мамандар. Ылайым 
солай болсын деп тілейміз, – деп 
күр меулі мәселенің шешім табуы-
на күш салатындарын жеткізді.

Мәжіліс депутаттары Д.Тұрға-
нов пен Н.Ожаев «Nur Otan» пар-
тияс ы Сайлауалды бағ дарламасын 
іске асыру ж&ніндегі Жол карта-
сының орындалуын қадағалауда 
Жанбай ауылына да барды. 

 Аудан мен ауыл тұрғындарымен 
кездесуде Мәжіліс депутаты 
Нұрлыбек Ожаев: «Ауылдық жер-
дегі ахуал мен ауыл шаруа шылығы 
саласында қорда ланып қалған 
мәселелер аз емес. Сол түйткілдерді 
шешуге шамам кел генше үлес 
қоссам дедім. Біз дің ең басты 
мұрамыз және үлкен мәселе – жер 
мәселесі. Осыған дейін Жер 
кодексі т&ңірегінде үлкен пі кір-
таластар болды, біраз жұмыстар да 
атқарылды. Отандық жер пай-
даланушылар үшін жерді жалға 
беру күшінде қалды да, жекеге беру 
туралы мораторий жарияланды, ал 
шетелдіктерге жекеменшікке және 
жалға беруге түбегейлі тыйым 
салынды. Сондай-ақ жерді қорғау 
бағытында отандық жер пайда-
лану шылардың &зіне мемлекеттік 
бақылауды күшейту шаралары 
қолға алынуы тиіс. Осы іссапарды 
бастағалы шаруагерлермен, фер-
мерлермен, ауыл шаруашылығы 
басшыларымен кездесіп, саладағы 
мәселелерді талқыладық», – деді. 

Халық қалаулыларымен кез-
десуге қатысқан тұрғындар &з 
ойын білдіріп, ауылдағы су тапшы-
лығы, экологиялық ахуал, жастар-
дың жұмыссыздығы, медициналық 
қызмет мәселесін қозғады. 

Халық қалаулылары мәселе-
лердің уақытылы шешілетінін 
айтты.

 
Тұрсын ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ,

Атырау облысы

Депутаттар ауданға келді

А$т'бе облысында�ы ауыл-
  ды$ округтерді бас$арып 
отыр �ан нәзікжанды әкім дер-
ді� бірі – Г�лжан Досма�ам-
бетова. Г�лжан )ос-Істек 
ауыл ды$ округ әкім дігіне 
8 жыл б�рын та �а йындалды. 
Б�гінде ол туып-'скен '�іріні� 
г�лденуіне, 'сіп-'ркендеуіне 
'з �лесін $осып келеді. 

Еңбек жолын мектептен бас-
таған кейіпкеріміз Қ.Жұбанов 
атындағы Ақт&бе педагогикалық 
институтынан жоғары білім алған 
соң бірден туған жеріне оралады. 
Ауылдағы білім ошағына тарих 
және география пәнінің мұғалімі 
болып жұмысқа орналасады. 2002 
жылы мектеп директорының оқу 
ісі ж&ніндегі меңгерушісі, ал 2006 
жылы мектептің директоры қыз-
метіне дейін к&теріледі. 2009 жыл-
дан бастап Қос-Істек ауылдық 
округі әкімінің міндетін атқарып, 
тәжірибе жинақтайды. Кейін ау-
дандық білім б&лімінің басшысы 
қызметіне тағайындалып, сол жер-
де 3 жыл жұмыс істейді. Осыдан 
кейін оған осы ауылдық округін 
басқаруға ұсыныс түседі. 

Гүлжан Батырғалиқызына 
«Lйел затының ауыл әкімі лауа-
зымында болуы қиын емес пе?» 
деген сұрақ жиі қойылады екен. 

– Оңай жұмыс жоқ. Ол адам-
ның қызметтік міндетіне қалай 
қа райтынына байланысты. Мыса-
лы, облыс басшылығы бізге кезекті 
рет келгенде әкімі әйел ауылдарда 
темірдей тәртіп орнағанын атап 
&тті. Lрине, қиындықтар, әсіресе 
тәжірибе жетіспеген кезде болды. 
Маған алғашқы кезде «тәжірибесіз 
жас қыз» санайтын фермерлермен, 

шаруалармен араласуға тура келді. 
Ал қазір кез келген фермерден кем 
емеспін. Мәселен, бидайды арпа-
дан оңай ажыратамын және бір 
қарағаннан-ақ құлынның жасын 
анықтай аламын, – дейді ол. 

Қазір тәжірибесінің арқасында 
ол ауыл тұрғындарының мәсе-
лелерін қалай шешуге болатынын 
және қай бағытта әрекет ету қажет 
екенін жақсы біледі. Содан да 
шығар, кейінгі кезде Қос-Істек 
ауылы гүлденіп, к&ркейе түскен. 

Ауылдық округтегі жалғыз 
ауыл – Кос-Істекте қазір 1 603 
адам тұрады. Жаңа су құбыры мен 
газ жүргізілген, ауылдық клуб са-
лынған. 2019 жылы мектеп, 2020 
жылы «Балауса» балалар мекемесі 
күрделі ж&ндеуден &тті. Осы жылы 
ASHYQ ÀKIMDIK қосымшасы бар 
әкімшілік ғимарат пайдалануға 
берілген. Ауылдың т&рт бірдей 
к&шесін асфальттау аяқталып, үш 
к&шеде жарықтандыру жүргізілді. 
Сондай-ақ балалар ойын алаңы 
қайта жаңартылды. Lкім ауылды 
гүлдендіруге халықты жұмылды-

рып, демеушілерді де тарта біледі. 
Мәселен, 2019 жылы тұрғындар 
мен демеушілердің күшімен 
ауылдың кіреберісіне ескерткіш, 
сондай-ақ жергілікті демеуші-
лердің күшімен «Ана мен бала» 
аллеясы салынды, Жастар паркі 
ашылды. 2016 жылы ауылдың 
орталық саябағы ашылды. 

Ауылда шағын және орта биз-
нес те жақсы дамыған. Қазір округ 
аумағында &сімдік және мал 
шаруашылығымен айналысатын 
74 ЖК, 3 ЖШС, 34 қожалық бар. 
1ткен жылы «Менің отбасым» 
ша ғын наубайханасы, «Ал Ан» 
тігін шеберханасы ашылды. «Ал-
тынбақ» шаруа қожалығы жидек 
дақылдарын (құлпынай, таңқурай) 
ексе, «Ардағым» шаруа қожалығы 
бекіре тұқымдас балық &сірумен 
айналысып жатыр. 

Жергілікті  тұрғындар да 
Гүлжан Батырғалиқызының еңбе-
гін жоғары бағалап, әр ісіне сәт-
тілік тілеп отырады. Бұл да бол са 
ауыл әкіміне артылған халықтың 
зор сенімі деп білеміз.

Жұмыс істеп тұрған &нер-
кәсіптік базалар негізінде &нер-
кәсіптік парктер құру және жаңа 
&ндірістік үй-жайлар салу Алматы 
қаласы бойынша Жол картасына 
енгізілген. 300-ге жуық жобаны 
жүзеге асыру алматылықтарға 
25 мыңнан астам жұмыс орнын 
ашуға мүмкіндік береді. Бұл 
мақсатқа барлығы 18,2 млрд теңге 
б&лінді. 

Халық қалаулысы Артур 
Платонов мегаполисте шағын 
және орта бизнесті қолдауға ба-
ғытталған іс-шараларды жоғары 
бағалады. Мысалы, биыл жоспар-
ланған 5 &неркәсіптік парктің 4-еуі 
жұмысқа кірісті, олар Наурызбай, 
Түрксіб және Алатау аудандарында 
орналасқан. 

Наурызбай ауданында жиһаз, 
кондитерлік және галантерея 
бұйымдарын, кеңсе тауарларын, 
маскалар мен азық-түлік қаптама-
ларын шығаратын 9 &ндіріс орны 
ашылды. Кәсіпорындар 120-ға 
дейін тұрақты жұмыс орнын қам-
тамасыз етеді. 

1ндірістің бірінде нұротандық 
мәжілісмендер қазақстандық ма-
териалдардың аз м&лшерін пай-
далану ж&нінде ескерту жасады. 
Кәсіпорын басшылығы мәселені 
қысқа мерзімде шешетінін жет-
кізді. 

Атап &тсек, кәсіпкерлер алаң-
дарды жалға алу бойынша ұсыныл-
ған шарттарға риза, бұл қажетті 
&німді шығаруды уақытылы рет-
теуге мүмкіндік береді. 

– Еңбекақының тұрақты түрде 
т&ленуі, жұмыс істеу үшін жасалған 
жағдай және аталған &неркәсіпке 
2%-дық несие берілуі – мұның 
барлығы шағын және орта биз нес-
ке бағытталған мемлекеттік қол-
даудың және мегаполис идеоло-
гиясының күшейгенін к&рсетеді. 
Бізді халықтың жағдайы толған-
дырады. Осы кездесулердің де ең 
негізгі себебі осы, – деді жұмыс 
тобының басшысы, депутат 
Бекқали Торғаев. 

Нұротандықтар шетелдік ин-
весторлар мен технологияларды 
тарта отырып, сол &неркәсіптік 
алаңда орналасқан трикотаж фа-
бри касын салу жобасымен та-
нысты, онда 300 жұмыс орнын 
құру жоспарланып отыр. 

– Бүгінде Алматы – еліміздің 
іскерлік астанасы, Қазақстанның 
экономикалық дамуының ірі 
локомотиві, Орталық Азия &ңі-

рінің негізгі к&лік-логистикалық 
тораптарының бірі. Lлемнің үздік 
мегаполистерінің қатарына кіруге 
деген ұмтылыс жылына кемінде 
5% экономикалық &суді қамтама-
сыз етуді талап етеді. Бұған еңбек 
&німділігін арттыру арқылы ғана 
қол жеткізуге болады, – деп атап 
&тті мәжілісмен Айдос Сарым. 

Сапар қорытындысы бойынша 
мәжілісмендер шағын және орта 
бизнесті дамыту «Nur Otan» пар-
тиясының және Қазақстанның 
жаңа экономикалық бағытының 
негізгі басымдықтарының бірі 
екенін атап &тті. 

Еліміздің әрбір үшінші ШОБ 
кәсіпорны Алматыда жұмыс іс-
тейді, жұмыспен қамтылған 10 
аза маттың 6-сы ШОБ-та жұмыс 
істейді. Партия бұдан әрі де кәсіп-
керлікті дамытуға қолдаудың тиім-
ді құралдары арқылы жәрдем-
десетін болады. 

– Мәжілістегі фракция мүшесі ретінде аймақтарға 
іссапарымызды жалғастырудамыз. Кеше Шығыс 
Қазақстан облысы Күршім ауданы Қалжыр ауылдық 
округіне келдік. Келе сала жемш&п, мал-жан мәселе-
сімен таныстық. Қалжыр жақта жемш&п жылдағыдан 
аздау болғанмен жеткілікті м&лшерде жинап алуға 
жағдайы бар тәрізді. Қалжырлықтарды, к&рші Боран 
ауылдық округі азаматтарын толғандыратын екі мә селе 
бар. Бірінші, ерекше су қоймасы саналатын Қал  жыр 
&зенінің бойында заңсыз алтын шаю факті лері 
к&бейген. Бұл процесс &зеннің фаунасына кері әсе рін 
тигізеді. Қалжырда балық жоғалып кеткен, &зен мүлдем 
лайланған. Бұл проблемамен б&лек ай на лы самыз. 
Екінші проблема – шыбын-шіркей, маса. Ауылда 
масаның эпидемиясы. Масаның к&птігі сон ша, тек қана 
арнайы сетка киіп жүрмесе болмайды. Масаны 
уландыру ештеңе шешпей отыр, – деп жазды депутат. 

Уландыру процесі жолға қойылған, оқтын-оқтын 
жұмыс жүйелі түрде жалғасып жатыр. Бірақ масаның 
азаяр түрі жоқ. 

– Менің ойымша, бұл проблеманы түбегейлі 
шешу үшін масаның табиғи ошақтарын тауып, сол 
ошақтарды жою керек. Ал ол үшін осы жақта кешенді 

ғылыми зерттеулер қажет. Экология, Ауыл шаруа шы-
лы ғы, Денсаулық сақтау министрліктері біріге оты-
рып, жұмыс тобын құрып, Қалжыр &ңіріне арнайы 
ғылыми экспедиция ұйымдастыру &те &зекті. Бұл 
мәселемен тыңғылықты айналысатын боламыз. 
Жалпы, Марқак&л &ңірінен халықтың үдере к&шуі 
тоқтамай тұр. Бұл проблеманың бір себебі әлеуметтік-
экономикалық проблемалармен қатар (парадокс 
болса да) осы маса болуы да ықтимал, – деп жазды 
депутат. 

Кәсіби біліктілік қашанда 
жоғары бағаланады

Алматыда жүзеге асатын жаңа 
жобалармен танысты  

Мәжіліс депутаттары – «Nur Otan» партиясы фракциясыны� м�шелері Бек$али Тор�аев, 
Айдос Сарым және Артур Платонов «Nur Otan» партиясыны� «5згерістер жолы: әр азамат$а 
лайы$ты 'мір!» сайлауалды ба�дарламасыны� орындалуын ба$ылау ма$сатында Алматы 
$аласыны� Наурызбай ауданында�ы Ala Estate ша�ын 'неркәсіптік саяба�ына барды. 

Отырыста Атырау, Қызылорда, 
Маңғыстау, Түркістан және Ал-
маты облыстарындағы құрғақшы-
лық проблемалары және жемш&п-
пен қамтамасыз ету бойынша қа-
былданып жатқан шаралар тал-
қыланды. 

Ауыл шаруашылығы министр-
лігінің ақпараты бойынша, &ңір-
лерде жедел штабтар құрылды, 
жем-ш&п дайындау және қам-
тамасыз етуде жұмыстар жүргізіліп 
жатыр, қысқа жемш&п дайындау 
бойынша жоспарлар әзірленді. 

Құрғақшылықтан зардап шек-
кен &ңірлерге жемш&пті жедел 

жеткізу, жайылымдар мен ша-
бындық жерлерді уақытша пай-
далану бойынша к&рші облыс-
тармен &зара іс-қимыл ұйым дас-
тырылды. Тұрғындарға орман 
шаруашылықтары мен табиғи 
резерваттарда ш&п дайындау мүм-
кіндігі берілді. Сондай-ақ ш&п 
шабу үшін пайдаланылмайтын 
шалғындарды б&лу бойынша 
жұмыстар жүргізіліп жатыр. 

Ұлттық экономика министрлігі 
&кілдерінің ақпараты бойынша, 
жем дайындау үшін Маңғыстау 
облысына Үкімет резервінен 1,9 
млрд теңге б&лінеді. Сонымен қа-

тар отырыс қорытындысы бойын-
ша, кеңес мүшелері Ауыл шаруа-
шылығы министрлігіне фермер-
лерге жанар-жағармайдың қосым-
ша к&лемін б&лу, Азық-түлік кор-
порациясы базасында жем-ш&п 
қорын қалыптастыру ж&нінде 
ұсынымдар берді. 

Мемлекет басшысының Үкі-
мет тің кеңейтілген отырысында 
берген тапсырмаларын ескере 
отырып, кеңес уәкілетті органдарға 
жемш&ппен толық қамтамасыз 
етуді, жергілікті жерлерде к&к&ніс 
қойма ларын салу мен жаңғыртуды 
сапалы іске асыруға назар аударуды 
ұсынды. Сондай-ақ азық құнын 
арзандату және оларды тасымалдау 
тарифтерін т&мендету мәселесін 
қарау ұсы нылды. 

Құрғақшылық мәселесі 9 об-
лыста аграрлық секторды дамыту 
ж&ніндегі қоғамдық кеңестердің 
отырыстарында да талқыланып, 
жауапты мемлекеттік орган дар-
дың есептері тыңдалды. Жалпы, 
құр ғақ шылық жағдайында фер-
мер лерді қолдау мәселелері Аг-
рарлық секторды дамыту ж&нін-
дегі рес публикалық қоғамдық 
кеңестің ерекше бақылауында 
бо лады.

Аграрлық кеңес фермерлерді 
қолдау шараларын ұсынды

Биыл 10 шілдеде «Nur Otan» партиясы жанында�ы аграрлы$ секторды дамыту ж'ніндегі 
республикалы$ $о�амды$ ке�есті� кезектен тыс отырысы 'тті. Б�л жайында Мәжіліс депутаты, 
«Nur Otan» партиясы фракциясыны� м�шесі, Аграрлы$ мәселелер комитетіні� хатшысы, 
Аграрлы$ секторды дамыту ж'ніндегі республикалы$ $о�амды$ ке�есті� т'ра�асы Берік 
Оспанов Facebook-тегі пара$шасында жариялады. 

Дайындаған �білмансұр ЖАСАН

Қалжыр ауылдық округіне 
іссапармен барды

«Nur Otan» партиясыны� Мәжілістегі фракциясыны� м�шесі Ерлан Саиров К�ршім ауданы 
)алжыр ауылды$ округіне іссапармен барды. Халы$ $алаулысы Facebook-тегі пара$шасында 
атал�ан '�ірдегі проблемаларды атады. 
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– Гүлшара Наушақызы, кезінде 
Елбасымыз Нұрсұлтан �бішұлы Назарбаев: 
«Тәуелсіздік жылдарындағы жетістікті бір 
ғана Қызылорда облысынан к!руге болады» 
деген еді. Сыр !ңірі соңғы 30 жылда қандай 
маңызды жетістігімен к!зге түсті? 

– Сұрағыңызға рақмет! Тәуелсіздіктің 
30 жылы ішінде Қызылорда облысы ғана 
емес, тәуелсіз Қазақстанымыз нығайып, 
Елбасы Нұрсұлтан "бішұлының арқасында 
әлем картасында #з орнын нық бекітті. 
Шекарамыз шегенделіп, Сарыарқа т#сінде 
жаңа елордамыз бой к#терді, рәміздеріміз 
бекітіліп, к#к Туымыз к#кте желбіреді. 
Республиканың барша #ңірі  #сіп-
#ркендеді. Соның ішінде экологиялық 
апат аймағына айналған Сыр #ңіріндегі 
жасалып жатқан игі істерге, #згерістерге 
Тұңғыш Президентіміздің осылай баға 
беруі қолдау ғана емес, әрі қарай алға 
жылжуға қайрау деп білемін. 

Расында, осы 1991-2021 жылдар ішінде 
аймақ қандай жетістіктерге қол жеткізді, 
кейбірімен қысқаша таныстыра кетейін. 

Білім беру саласында облыста 2015 
жылдан бастап 3-тен 6 жасқа дейінгі ба-
лаларды мектепке дейінгі ұйымдармен 
қамту 100%-ды құрады. Тәуелсіздік алған-
нан бері 414 жеке балабақша ашылды. 
Бюджет есебінен мектепке дейінгі 48 ұйым 
салынды. 

Сонымен бірге 161 денсаулық сақтау 
нысаны, 164 мектеп пайдалануға берілді. 
Денешынықтыру және спортпен тұрақты 
айналысатындардың саны 1991 жылы 
44 500 адамға жетті. Мәдениет саласында 
31 типтік клуб, 6 мұражай, 1 кітапхана, 
мем ле кеттік мұрағат ғимараты пайдалануға 
берілді. А.Тоқмағамбетов атындағы қала-
лық мәдениет үйі жанынан Жастар театры 
құрылды, 38 тарихи және мәдени ескерткіш 
қайта жаңартылды, 119 жаңа монументалды 
#нер ғимараты орнатылды. Aңірлік қа-
сиетті нысан тізіміне 35 ес керт кіш кірді. 

2018 жылы ЮНЕСКО-да «Қорқыт ата 
мұрасы» ғаламдық материалдық емес 
мұралар тізіміне енгізілді, бүкіл әлемге та-
нылды. 

Экономиканы индустрияландыру 
бағытында 2018 жылы облыстағы ең ірі 
жобалардың бірі – тампонажды цемент 
зауыты пайдалануға берілді. Іске қосылған 
сәттен бастап зауыт 750 мың тоннадан 
астам цементтің 6 түрін шығарып, оның 
132 мың тоннасы Aзбекстанға экспорт-
талды. Шетелдік компаниямен бірлесіп, 
шыны зауытының құрылысы жалғасуда, 
оны 2021 жылдың соңына дейін пайда-
лануға беру жоспарланған. Шыны зауыты 
іске қосылғаннан кейін 27 млрд теңге 
к#лемінде 8 ілеспе #ндіріс құрылатын 
болады. Британдық компаниямен (Ferro-
Alloy Resources Ltd) бірге Баласауысқандық 
ванадий кен орнында тәжірибелік-
#ндірістік әзірлеу аяқталды. 2020 жылы 
кәсіпорын 415 тоннадан астам аммоний 
метаванадатын Ұлыбритания мен Ресейге 
экспорттады. 

2021 жылы Арал қаласында кальций-
лен ген сода #ндіретін зауыт пен Шалқия 
кен орнында тау-кен байыту фабрикасының 
құрылысы басталып, онда 2 200 жұмыс 
орны құрылатын болады. Аймақта 

Ұлыбритания, Франция және Болгария 
инвесторларының қатысуымен жаңар-
тылатын энергия к#здері бойынша құны 
47 млрд теңгені құрайтын 3 жоба іске 
асырылды.

– �лемді әбігерге салып, адамзатқа тез 
тараған індет қатты күшейген сәтте Қы-
зылорда облысы «қызыл аймаққа» алғаш-
қылардың бірі болып кірді. Қиындықтан 
шығудан қалай жол таптыңыздар? Ма-
мандар қазір үшінші толқын басталуы мүм-
кін деп болжам жасауда. Осыған байланысты 
аймақта қандай шаралар жүруде? 

– Қызылорда облысы «жасыл ай-
мақта», эпидемиологиялық жағдай тұ-
рақты. Aңірде 2020 жылдан бүгінге дейін 
індет жұқтырған 7 099 адам тіркелсе, оның 
94 пайызы жазылды. Стационарларда 565 
т#сек-орын ұйымдастырылды. Індет 
күшейген жағдайда т#сек-орынды 3 200-ге 
дейін арттыруға мүмкіндік бар. 518 орын 
ор талықтандырылған оттегімен жабдық-
талған. 

Бүгінде инфекциялық стационарда 
213 науқас ем алуда, жүктемесі 37 пайыз, 
реанимациялық т#сек-орындарының 
жүктемесі – 24 пайыз. Аймақта 6 оттегі 
шығару стансасы бар. Медициналық 
ұйымдар 686 – оттегі концентратор, 
251 – ИВЛ, 8 – компьютерлік томограф, 
66 рентген аппаратымен қамтылған. 

Облыс бойынша 138 дәрігерлік 
мобильді топ үйден ем жасауда. 2 айға 
жетерлік дәрі-дәрмек қоры жасақталған. 
Дәрілік заттардың тұрақтандыру қорын 
қалыптастыру мақсатында жергілікті 
бюджеттен 488 млн теңге қаржы б#лінді. 
10 ПТР аппараты іске қосылған. Тәулігіне 
1 300-1 500 сынама алынуда. Қажетті жағ-
дайда 3 500-ге дейін сынама алуға мүм-
кіндік бар. 

КВИ-ге қарсы ерікті түрде вакцина-
циялау жұмыстары жалғасуда. Бүгін 
I компонент бойынша 148 мың адам егілді, 
ал II компонент келген 79 мың адамға 
салынды. 

– Қазақстанның кез келген !ңірі үшін 
толық шешілмеген мәселенің бірі – баспана. 
Осы мәселені Сыр !ңірі қалай шешіп жатыр? 
Биыл қанша пәтер салынбақ? 

– Соңғы жылдары Қызылорда об-
лысында түрлі құрылыс нысандары к#птеп 
салынуда. Пандемия індеті кезінде құ-
рылыс жұмыстары тоқтаусыз жүргізілді. 
Aйткені алдымызда азаматтарымызды 
қолжетімді баспанамен қамтамасыз ету 
арқылы экономиканы #рістету міндеті 
тұрды.

2021 жылы облыс бойынша «Нұрлы 
жер» мемлекеттік бағдарламасын іске 
асыру үшін барлығы 17,4 млрд теңге қаржы 
б#лінді. 2021 жылы 644,7 мың шаршы метр  
тұрғын үй пайдалануға беру жоспарлануда. 

Биыл жалпы ауданы 2 158 пәтерді 
құрайтын 105 тұрғын үйдің құрылысын 
жүргізіп, жыл аяғына 1 608 пәтерді құ-
райтын 94 тұрғын үйді пайдалануға береміз 
деп отырмыз. 

49 жалға берілетін тұрғын үйлерді салу 
да жоспарда бар. 2021 жылы олардың саны 
695 пәтер болмақ. Оның ішінде 232 пәтер 
халықтың әлеуметтік жағынан осал топ-
тарына, 463 пәтер аз қамтылған к#пбалалы 
отбасыларына беріледі. Сонымен қатар аз 
қамтылған к#пбалалы отбасылар үшін 
342 жалға берілетін пәтер сатып алынады.

Биыл тұрғын үй кезегінде тұрған аза-

маттарды кредиттік үймен қамтамасыз ету 
үшін 665 пәтерді құрайтын 38 тұрғын үй 
пайдалануға беріледі. Бұдан б#лек, жеке 
құрылыс салушылар есебінен 248 пәтерлі 
7 к#пқабатты тұрғын үйдің құрылысы 
аяқталады.

– Аграрлық !ңір ретіндегі табыстың ба-
сым б!лігі ауыл шаруашылығынан түсетінін 
білеміз. Қызылордада су тапшылығы жиі 
сезіледі. Сыр !ңірінің бренді – ақ күріштің 
!сімі, экспорты қай деңгейде болмақ? 

– Aңірдің ерекшелігіне байланысты 
суармалы егін шаруашылығы жақсы 
дамыған және біздің аграрлы #ңір үшін 
суармалы су мәселесі қашан да #зекті. 
Биыл су пайдаланудың бекітілген лимитіне 
сәйкес, облыс бойынша 188,2 мың гектарға 
ауыл шаруашылығы дақылдарын ор-
наластыру межеленген. Дегенмен соңғы 
жылдары Сырдарияның т#менгі ағысында 
вегетациялық кезең күрделі су тапшылығы 
жағдайында #туде. Осыған орай осы жылы 
облыста егілетін ауыл шаруашылығы да-
қылдарын тұрақты суаруға 3 672,9 млн 
текше метрге белгіленіп отыр, бұл – аздау. 

Су тапшылығы жағдайында біз негізгі 
дақыл күріш егістігінің к#лемін белгілі бір 
деңгейге дейін тұрақтандырып, оның 
#нім ділігін арттыруды және суды үнем-
деуге мүмкіндік беретін басқа дақылдар 

к#лемін ұлғайтуды қарастырдық. Атап 
айтқанда, негізгі дақыл күріштің биылғы 
жылы егілген к#лемі 82,9 мың гектарды 
құрады. Оның орнына суды аз қажет ететін 
к#к#ніс, бақша, майлы және мал азығы 
дақылдары егілді.

Сырдың негізгі дақылы – күріш үлкен 
сұранысқа ие. Облыста #ндірілетін күріш 
#німі республика халқы қажеттілігін толық 
қамтамасыз етумен қатар алыс-жақын 
шетелдерге де экспортталуда. Облыстың 
барлық экспорт к#лемінің 95 пайызын 
құрайтын күріш #німі Ресей, Қырғыз 
Республикасы, Беларусь, "зербайжан, 
Aзбекстан, Моңғолия, Тәжікстан, Украина 
және Иракқа экспортталуда. 2020 жылдың 
қорытындысы бойынша, облыстан 25,9 
млн долларды құрайтын 92,9 мың тонна 

күріш #німі экспортталса, биыл 4 айда 
облыстан 10,6 млн долларды құрайтын 
36,2 мың тонна күріш #німі экспортталды. 

– Соңғы жылдар шаруалар үшін оңайға 
соқпады. Судың тапшылығын былай қой-
ғанда жер дауы да шаруалардың шымбайына 
батып тұр. Бұл мәселелер шешімін таба ма? 

– Бұл жағдай #ңір халқына әсер еткені 
рас. Осы ретте облыс әкімдігі тарапынан 
«Қызылорда облысындағы жер мәселесіне 
байланысты туындаған наразылықтардың 
алдын алу бағытында жүргізілетін іс-
шаралардың кешенді жоспары» бекітілді. 
Сондай-ақ «Облыста жер дауына бай-
ланысты резонансты жағдай туындаған 
кезде мемлекеттік органдардың жедел 
және ақпараттық әрекет ету алгоритмі» 
жасалды.

Қазір облыс к#лемінде шаруашы-
лықтарда жер даулары туындаған жағдайда 
мемлекеттік органдар #з құзыреттері 
шегінде белгіленген іс-шаралар жоспары 
мен алгоритмге сәйкес шараларды жүр-
гізеді. 

Осы жылы Қармақшы ауданының III 
Интернационал, Жалағаш ауданының 
Мырзабай ахун, Сырдария ауданының 
А.Тоқмағамбетов, Қоғалык#л, Шаған 
ауылдарындағы шаруашылықтарда жер 
үлестері бойынша мәселелер туындады. 
Мемлекеттік органдар, прокуратура 
тарапынан халыққа бірнеше қайтара 
түсіндірме берілді, мәселенің тұрақтануына 
жұмыс істелді. Тараптар келісімге келіп, 
жағдай тұрақтанды, межеленген егіс егу 
жоспары орындалып, егін себілді. Жер 

үлестерін б#лу мәселесі егін жинау нау-
қаны аяқталған соң заңнамада белгіленген 
тәртіпте жалғасатын болады.

Aңіріміздегі жер үлесі даулары болған 
шаруашылықтардағы мәселелерді 
түбегейлі шешу үшін мемлекеттік орган-
дардан б#лек, шаруашылық (серіктес-
тіктер) пен орталық уәкілетті органдар 
тарапынан бірнеше бағытта шаралар іске 
асырылуы керек, сол кезде мәселе түп-
кілікті шешіліп, үлес даулары азаяды.

Біріншіден, шаруашылықтар (серік-
тестіктер) құрылтай құжаттарын ретке 
келтіруі, үлесшілер б#лініп шыққысы 
келген жағдайда жалпы жиналысты #т-
кізуге кедергі келтірмеуі, жалпы шаруа-
шылық қызметінің ашықтығын қам та-
масыз етуі, жер даулары, үлестер б#лі-
нісінің алдын алу үшін халықпен тұрақты 
жұмыс істеуі керек.

Екіншіден, үлесшілер мәселесінің 
алдын алу үшін заң шығару деңгейінде 
жұмыс жүргізіліп, үлесшілердің б#лініп 
шығуын реттейтін нормаларға #згеріс 
енгізілгені қажет.

– «Сыр елі – жыр елі» атанған  !нердің 
ордасында Тәуелсіздіктің 30 жылдығына 
орай қандай ауқымды іс-шара !туде? 

– Егемен елдің жетістіктерін наси-
хаттайтын 12 тақырыптық бағыт бойынша 

266 түрлі форматтағы іс-шараны қамтитын 
облыстық кешенді іс-шара жоспарын 
бекіттік. Жыл басынан бері 70 іс-шара 
#ткізілді. Мерейлі мерекеге арнап «Тұғыры 
биік Тәуелсіздік» атты республикалық 
ақындар айтысын ұйымдастырдық. Жыр 
додасына республикамызға белгілі 12 ақын 
қатысып, тәуелсіз еліміздің 30 жыл ішінде 
бағындырған белестерін жырға арқау етіп, 
жыр жүйріктері ұлттық #нерді ұлықтады. 
Айтыстың жанашыры, Қазақстанның ең-
бек сіңірген қайраткері Жүрсін Ерман ның 
70 жасқа толуына орай қаламгерге Сыр елі 
халқының атынан құрмет к#р сеттік. 

Осы жылдың қыркүйек айында ел 
Тәуелсіздігінің 30 жылдығына және қазақ 
тарихында ақындығымен, жыраулығымен 
танылған Сыр сүлейі Кете Жүсіп Еш-

ниязұлының 150 жылдығына арналған 
«Жырлансын Тәуелсіздік жырлары!» атты 
республикалық жыршы-жыраулар бай-
қауы #ткізіледі деп жоспарлап отырмыз. 
Сонымен бірге даңқты қолбасшы Жалаң-
т#с баһадүрдің 445 жылдығына орай 
ескерткішін Қазалы ауданының орталығы 
"йтеке би кентінде орнату жұмысы 
жүргізілуде.

2022 жылы Қазақстанның және КСРО 
халық әртісі, Халық Қаһарманы Роза 
Бағланованың 100 жасқа толуына орай 
Президент Қ.Тоқаев әнші есімін мәңгі есте 
қалдыру үшін іс-шара қабылдауды тап-
сырды. Осыған орай Қызылорда қаласында 
Роза Бағланованың ескерткішін орнату 
жұмыстары басталды. Мұнан #зге, келер 
жылы «Ақмаңдайлым» республикалық 
әншілер конкурсын #ткізу ойымызда бар. 
Сондай-ақ атақты күрішші, «дала ака-
демигі» Ыбырай Жақаевтың 130 жылдығын 
атап #теміз.

Ұлттық мәдени құндылықтарды дәріп-
теуге және ел тарихын зерттеуге ерекше 
назар аударылуда. Осы жылдың мамыр 
айында ең ежелгі #ркениет орталықтары 
болған қалалар – сақтардың астанасы 
Бәбіш мола, оғыздардың бас қаласы Жан-
кент, қыпшақтар мен Қазақ хандығының 
астанасы – Сығанақ қалаларының 
орнында археологиялық зерттеу жалғасты.

– Сіз тәуелсіз Қазақстанның тарихында 
Мемлекеттік хатшы, облыс әкімі болған 
тұңғыш әйелсіз. Ер-азаматтармен иық 
тірестіріп, үлкен жауапкершілікті алып жүру 
нәзік жанды тұлғаға ауырлық тудырмай ма?

– Aзіңіз айтқандай, тәуелсіз Қазақ-
станда бірқатар жоғары лауазымда болған 
шынымен тұңғыш әйел екенмін. Бұл 
жауап кершілігімді арттырмаса, кеміте 
түсп ейді. Алаш арысы Ахмет Байтұр сын-
ұлының «Адамға ең қымбат нәрсе – жұрт 
қамы, жұрт ісі» деген с#зі бар.

Мемлекет басшысы тарапынан ұсыныс 
түскенде қобалжығаным рас. Оның үстіне 
біздің елімізге ғана емес, әлемге зиянын 
тигізген пандемия тұсында облыс басшы-
лығына келу де оңайға соқпады. Дегенмен 
мұндай қиын кезеңде әйел адамға ел 
басқару қиын ба, қиын емес пе, ойлануға, 
еш босаңсуға болмайды. Қолдан келген бар 
мүмкіндікті қолданып, жұмысты бастап 
кеттік. Үкімет тарапынан қабылданған 
дағ дарысқа қарсы жедел шараларды 
#ңірімізде барынша жүзеге асырдық. 
Мәселелерді барынша шешуге тырысам. 
Құдайға шүкір, қазір жұмыс қарқынды 
жүріп жатыр.

Ұлыбританияның премьер-министрі 
Маргарет Тэтчер: «Үйді басқаруда пайда 
болатын мәселелерді түсінетін кез келген 
әйел елді басқаруда пайда болатын 
мәселелерді түсіне алады» деген екен.

Қазір тарихи сахнада ғылым, білім, 
техника, ақпарат, сауаттылық заманы. 
Ерлердің ісі болып есептелетін салада 
әйелдердің саны артып келе жатқанын кім 
де болса мойындайды. "йел к#лікті де 
жүргізе алады, ұшақты да басқарады. 
Саясат пен басқару саласында әйелдердің 
#з орнын табуына мүмкіншілігі жеткілікті, 
#йткені  саясатта қара күш емес, біліктілік 
пен қабілеттілік қажет. 

Қазақ әйелдері әрқашан тәуелсіз-
дігімен, еркіндігімен ерекшеленген, кей 
жағдайда маңызды шешім шығаруға да 
тікелей қатысып отырған. Ұлан-ғайыр 
даламыздың тарихында #мірдің барлық 
салаларында #здерін жүрек жұтқан #жет 
к#шбасшы, сарабдал ақылымен ел билеген 
к#рнекті қайраткер ретінде таныта білген 
әйелдер аз емес.

Тарих бізге Тұмар ханымды сыйға 
тартты, ол күйеуінің #лімінен кейін б#л-
шектенген скиф-массагеттік тайпаларды 
бір ту астына біріктіріп,  халқын парсы 
патшасы Кирдің басқыншылығынан 
құтқарды.

Орта ғасырдың соңындағы к#рнекті 
әйелдердің бірі Бопай ханым "білхайыр 
ханның сүйікті әйелі ғана емес, ханның 
#зіне ақылы мен күш-жігері сайма-сай 
бол ған. Сонымен қатар хан мұрагерлерінің 
анасы болды. Бопай ханым к#п жағдайда 
қазақ мемлекетінің сыртқы саяси әрекет-
терін айқындап отырды. Бұл бір ғана 
мысал.

Қазіргі заманда қолындағы бостандығы 
мен еріктілігіне, еліміздің саяси #міріне 
қатысты белсенділігіне қарамастан, қазақ 
әйелінің ерекшелігі – #з нәзіктігін сақтай 
отырып, ежелгі дәстүрлермен ішкі бай-
ланысын үзбей, #зін отбасы тірлігінің 
шуа ғы мен жанды тіні ретінде сезінуі.

Сондықтан жұмысым мен отбасымды 
үйлестіре білуімнің сыры – осында. Биыл 
еліміз үшін  ерекше жыл! Талай ғасыр ата-
баба арманы болғаны Тәуелсіздігімізге 30 
жыл! Біздің басты ұранымыз – тәуел сіздік 
бәрінен қымбат деген с#з! Мерей той 
аясында #ткен жолымызды са раптап, 
барлық ісімізді кешенді жалғас тырудамыз.

Елбасының бастамасымен, ел Прези-
дентінің басқарушылығымен бірлігі бекем 
халық ретінде еңбек етіп, тәуелсіз елімізді 
#ркендетуге бәріміз бірге үлес қоссақ, біз 
алмайтын қамал жоқ дегім келеді. 

Тәуелсіз Қазақстанымыздың тұғыры 
берік, Туы биік болсын! 

– �ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

�лихан ИСМАН

Тәуелсіздік бәрінен қымбат
Гүлшара ӘБДІҚАЛЫҚОВА: 
Қызылорда облысының әкімі:

Азат 30 жыл ішінде ел е�сесі тіктеліп, даму �ар�ын алды. М�ндай даму, 
е� алдымен айма�тарда бай�алады. Алашты� анасына балан�ан ��ірде 
со��ы жылдары жеткен жетістік аз емес.  «Nur Otan» партиясыны� «�з ге-
ріс тер жолы: әр азамат�а лайы�ты �мір!» атты сайлауалды ба�дарламасы 
да �з дейгейінде ат�арылып келеді. $ызылорданы� б%гіні мен ерте�і 
жайлы облыс Г%лшара 'бді�алы�овамен с�хбаттас�ан едік. 



(Басы 1-бетте)

Еркеғали БЕЙСЕН

Мысалы, қазір Маңғыстау және 
Қызылорда облыстарындағы әлі де «қуаң 
дала, құмды шағыл, құла түз» болып тұрған 
аймақтардың жағдайы қиын. Бір ғана 
Маңғыстаудың �зінде жаппай қырылған 
малдың саны 3 мыңға жетіп отыр. Ал 1 
тонна ш�птің орташа бағасы 23-42 мың 
теңге аралығында. «Нақты іс-әрекет пен 
кері байланыс жоқ. Сондықтан фермерлер 
к�мек сұрап, тікелей маған �тініш айтып 
жатыр. 'рине, қуаңшылық – табиғи 
жағдай. Мұны жақсы түсінемін. Дегенмен 
бұл – мәселенің бір жағы ғана. Ең бастысы, 
осындай күрделі кезеңде тиісті министрлік 
шұғыл және батыл шешімдер қабылдауы 
қажет еді», – деді Президент.

Бағамдап к�рсек, ауыл шаруашылығы 
саласы Сапархан Омаровқа таңсық та емес. 
Ол 1996-2007 жылдар аралығында «Азық-
түлік келісімшарт корпорациясы» АҚ-ында 
түрлі қызметтер атқарған. Сондай-ақ 2014-
2016 жыл дары Ауыл шаруашылығы вице-
министрі болды. 2016-2019 жылдар 
аралығында да Мәжілісте Аграрлық 
мәселелер комите тінің т�рағасы лауазымын 
иеленген. Осылайша, сатылап келіп, 2019 
жылы Президент Жарлығымен Ауыл 
шаруа шылы ғы министрі  қызметіне 
тағайын далды. Бірақ �зі «бес саусағындай 
білетін» сол агросекторға қатысты сенім 
үдесінен шыға алмағаны ыңғайсыз-ақ. 
Шын мәнінде, Қазақстанның дамыған 30 
елдің қатарына енуге ұмтылуы, ДСҰ-ға енуі, 
ЕАЭО-ға мүше болуы отандық ауыл шаруа-
шылығы саласы үшін үлкен сын. ?йткені 
біз үшін ауыл шаруашылығы дегеніміз – ел 
эко номикасының негізгі салаларының бірі 
және қоғамның экономикалық, қоғамдық-
саяси тұрақтылығын анықтайтын маңызды 
фактор.

ІНДЕТ ПЕН АПАТ САЛДАРЫ 
АУЫР БОЛДЫ

Жалпы, Сапархан Омаровтың Ауыл 
шаруашылығы министрі ретінде аталған екі 
жылда ауыз толтырып айтар ерекшелігі 
болмады емес, болды. Оның бәріне халыққа 
есеп беру кездесуінде де, БАҚ-қа берген 
сұхбаттары арқылы да к�з жеткізіп отырдық. 
'сіресе, с�здерінен астық саласына к�бірек 
мән беретіні аңғарылып тұрды. Мысалы, 
министрлік лауазымы коронавирус панде-
миясы мен әлемде енгізілген шектеу шара-
ларына сәйкес келгендіктен, ол қиындық-
тың Қазақстан астығының экспортына 
онша әсер етпегенін айтқанын алсақ та 

жеткілікті. Айтуынша, маркетингтік жыл 
қорытындысы бойынша (2019 жылғы шілде 
– 2020 жылғы маусым) Қазақстан астық 
эквивалентінде шамамен 8 миллион тонна 
астық пен ұн экспорттаған. Алайда біздің 
қ о л ы м ы з д а  б а с қ а  д а  д е р е к  б а р .
Бірінші ден, биылғы мамырда �ткен Үкімет 
отырысында Ауыл шаруашылығы министрі 
Сапархан Омаров еліміздің 2021 жылғы 
қаңтар-сәуірдегі әлеуметтік-экономикалық 
�су қорытындысын баяндады. Сонда ол 
« 4 4 , 8  м и л л и а р д  т е ң г е г е  � с і м д і к 
шаруашылығы �німдері �ндіріліп, ауыл 
шаруашылығы дақылдарын жабық 
топырақта �сіру есебінен нақты к�лем 
индексі 100 пайыз болғанын» жеткізген еді. 
Одан кейін к�п ұзамай әлгі «жабық 
топырақта �сірілген» сәбіздің бағасы 800, 
картоптікі 400 теңге к�лемінен аспаса, 
т�мендемей қойды. Осындайда әйгілі 
ойшыл Марк Твеннің «?мірде �тіріктің үш 
түрі бар: жәй �тірік, к�зіңізді бақырайтып 
қойып айтылатын бетсіздердің �тірігі және 
статистика» деген тәмсілі еріксіз еске түседі.
Екіншіден, 2021 жыл Қазақстан малшылары 
үшін апатты жыл болды. Қуаңшылық 
қысқан Маңғыстау және Қызылорда 
облыстарынан кейін Жамбыл және Алматы 
облыстарының фермерлері де дабыл қаға 
бастады. «Қазақстанда 1975 жылғы жағдай 
қайталанып жатыр» деседі сарапшылар. 
Алайда Алматы, Шымкент, Қызылорда, 
Ақт�бе, Батыс Қазақстан, Ақтау, Атырау, 
Орал облыстарында болған ол оқиға ел 
тарихындағы ең үлкен қуаңшылық еді. 
Қазір соны сол кездегі Қазақстан Ком-
партиясының бірінші хатшысы Дінмұхамед 

Қонаевтың қалай жеңгені туралы видео 
тарап жатыр. Сонда әр облыста оперативті 
штаб құрылып, әр ауылдық жерде жауапты 
адамдарды анықтап, не істеуге, қандай 
шаралар қолдануға болады, жемнің қай түрі 
керек екені белгіленген. «К�п түкірсе – к�л» 
дегендей, ел-жұрт бір кісідей жұмыла кетіп, 
11 миллион тонна жемш�п, 9 миллион 
тонна сүрлем, 3 миллион тоннаға жуық 
сабан дайындаған. Жерасты суларын іздеу 
жұмыстары қарқынды жүргізіліп, зардап 
шеккен жерлерге 700-ге жуық жаңа су 
ұңғымасы нәр бере бастаған. Демек, қазір 
де әр облыста сондай оперативті штаб құру 
әдісі �зекті болар еді. Үшін шіден, Түркістан 
облысы ның Жетісай ауданында 78 мың 
гектар алқаптың 1180 гектарына егілген 20 
мың тонна қырыққабат  экспортқа 
шығарылмай, �з ішімізде игерусіз қалды. 
Кейін амалсыз оның 250 тоннасы еліміздегі 
барлық балалар үйлеріне және тұрмысы 
т�мен отбасыларға тегін таратылды. 
Сонымен қатар 300 тоннасы Алматы 
қаласындағы базарларға ж�нелтілді. Одан 
б�лек, «тері мен жүнді �ңдеп, жеңіл 
�неркәсіпті дамытамыз» деген желеумен 
экспортқа тірі малды сатуға тыйым 
с а л ы н д ы .  Б і р  ж а ғ ы н а н  о л  к � б і н е 
?збекстанға, содан кейін басқа да алыс-
жақын елдерге тірідей кетіп, саны әлдеқайда 
азайып қалған т�рт түліктің басын к�бейту 
үшін дұрыс шешім болды. Екінші жағынан 
2011-2016 жылдары Ауыл шаруашылығы 
министрлігін басқарған, қазір Қазақстан ет 
одағының басқарма т�рағасы Асылжан 
Мамытбеков министрліктің тірі мал 
экспортына тыйым салу туралы бастамасын 

сынға алды. «Ел неге малын тірідей сатып 
жатыр? Ол біздің ет комбинаттары шетелдік 
ет �ңдеу кәсіпорындарымен бәсекелесе 
алмай жатыр деген с�з. ?йткені олар 
біздікілерден жоғары баға ұсынып отыр. Біз 
кезінде тері экспортына тыйым салған 
болатынбыз. С�йттік те, қылшығын 
шығарамыз деп былшығын шығардық. Тері 
құнсызданып шыға келді. Бұрын бір мал 
сойса, иесі терісін сатып қана 10 мың теңге 
табатын. Қазір теріні ешкім алмайды. 
Қоқыс қылып, босқа тастап жатыр. Тіпті, 
оның к�зін жою үшін шығындалатын 
болды. Тері �ңдеу кәсіпорындарын 
шикізатпен қамтамасыз етеміз деген 
талпыныс бекер болды. Малдың ішкі 
�німдерінің бәрін солай босқа тастап 
отырмыз. ?йткені оны ешкім �ңдеп жатқан 
жоқ. Ал шетелдіктер барлығын кәдеге 
жарататындықтан, тірі малға біздегіден 
жоғары баға ұсынады», – дейді ол.
Т�ртіншіден, індет �ршіп кетті. Мысалы, 
2019 жылдың 5 айында 32 мың, ал 2020 
жылдың сәйкес кезеңінде 28 мың ірі қара 
бруцеллез болса, былтырғы 1 маусымдағы 
жағдай бойынша сол аурумен 51 қолайсыз 
пункт тіркелген. Мемлекеттік мал дәрігерлік 
саласы оған қарсы егетін дәрі-дәрмектің 
сапасыз екенін де жасырмайды. Яғни, мал 
індетінің алдын алуға қарсы мемлекет 
тарапынан тиімді жұмыс жүргізілмеген. Ал 
індеттің кең етек жаюы салдарынан елдегі 
ірі қара саны да азая түскен. Сондай-ақ 
Ақмола облысының Аршалы ауданында аса 
қауіпті әрі �те жұқпалы сібір жарасы 
анықталды. Ең сорақысы, ауылдың 4 
тұрғыны ветеринарлық тексерістен �тпеген 
малдың етін жеп, ауруханаға жатқызылды. 
Содан кейін Қазақстан бойынша сібір 
жарасының 2 598 ошағы тіркелді. Ақмола, 
Жамбыл, Қарағанды, Қостанай, Павлодар, 
Солтүстік Қазақстан, Түркістан, Шығыс 
Қазақстан облыстарында Ресей арқылы 
келген H5N8 құс тұмауының �ршуі де қоса 
тіркеліп жатты. Ауру ошақтарын оқшаулау 
және жою барысында 1,9 миллион құс 
жойылса, оның 97 пайызы 4 құс фабри-
касына тиесілі. Бесін шіден, дала �рті де 
ерекше үдеп кетті. 'сіресе, биылғы тілсіз 
жаудың кес ір інен қаншама аймақ 
жайылымдық, шабындық жерлерінен, тіпті 
малдарынан айырылып, ол жағдай ет пен 
жемш�п бағасының қазіргіден бетер 
шарықтап кетуіне сеп болғалы тұр. Бұл 
тақырыпқа келесі н�мірде толығырақ 
тоқталамыз...

ЗАҢСЫЗДЫҚҚА ЖИІ ЖОЛ БЕРІЛГЕН
Сапархан Омаров Мәжіліс депутаты 

болып тұрған 2017 жылы Қазақстанда 
мамандандырылған аграрлық банк құруды 
ұсынып, агро�неркәсіп кешенін жаңғырту 
бойынша сауатты саясат қажет екенін 
айтқан болатын. Сондай-ақ аграрлық сала 
мамандарымен жиі кездесулер �ткізіп, озық 

тәжірибені қолдану шеңберінде к�птеген 
жұмыс жүргізді. Бірақ соның бәрін министр 
кезінде жүзеге асыруға не кедергі болғаны 
түсініксіз. Мысалы, ол биыл ауыл шаруа-
шылығын мемлекеттік қолдау к�лемі 366 
миллиард теңгеге жетті деп еді, ал Үкімет 
сағатында сенатор Нұрлан 'бдіров сол 
қолдаулардың нәтижесіз болғанын мәлім-
деді. Оның айтуынша, агро�неркәсіптік 
кешенді дамыту бағдарламасында белгі-
ленген индикаторларға қол жеткізу к�р сет-
кіштері т�мен. Жалпы, елімізде �ндірілетін 
ауыл шаруашылығы �німдері ішкі нарықты 
тек 60 пайызға қамтамасыз ете алады екен. 
Қалған сұраныс импорт есебінен жаб ылады. 
Негізінен бізге ірімшік, сүзбе, сары май, ет 
және қант әлі сырттан тасы малданып 
жатыр.

Бұдан б�лек, ауыл шаруашылығы 
бойынша қозғалған қылмыстық істердің 54 
пайызы субсидияларды заңсыз б�лумен 
байланысты. Соңғы 5 жылда уақытылы 
берілмейтін субсидия ережесі 47 рет 
�згерген. Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қызмет басшысы Марат Ахметжановтың 
айтуынша, сол аралықта шаруаларға 1 
триллион теңгеден астам жеңілдетілген 
несие берілсе, оның жартысынан к�бі 
заңсыз жолмен рәсімделген. Ал сол 5 
жылдың соңғы 2 жылында да Сапархан 
Омаровтың министр болғанын ескерген 
ж�н.

МАМАН ПІКІРІ

Т�леутай РАХЫМБЕКОВ, 
экономика ғылымдарының докторы:

Ауыл шаруа шылы ғындағы қазір гі 
жағдай ешкімге оңай соғып жатқан жоқ. 
Азық-түліктің, бірінші кезекте же міс-
к�к�ніс бағасы ның �суі, жемш�п жетіс-
пеушілігінен мал дың қырылуы Ауыл 
шаруашылығы ми нистр лігі жұмысындағы 
сәтсіздіктермен түсін діріледі. Бірақ бұл 
мәселелердің Сапархан Омаров министр 
болғанда ғана бастал мағанын ескеру керек. 
Бұл ретте 2013-2016, содан кейін 2018-2019 
жылдары Қа зақ стан ды ғана емес, к�рші 
елдерді де сиыр етімен қарық қылмақ 
болған сәтсіз жобаның бас тама  шыларын 
еске алған ж�н болар. Олар мамандардың 
ескертуіне қара мастан, АҚШ-тан Қазақ-
стан ға 1 миллион бас ірі қараны импорт-
тамас бұрын, оларға арнал ған жемш�п 
базасын құру, саланы жоғары немесе орта 
арнаулы білімі бар ка др лармен қамтамасыз 
ету, елде жетіс пейтін малшы лар, мал 
жемдеушілер, механи затор лар мәселесін 
шешу дегендей алғышарт тармен байыпты 
жұмыс істеу керек болатын. Егер жемш�п 
дақылдарын реттеуді 2013-2014 жылдары 
бастаса, онда қа зір гі жаппай мал �лімі 
болмас еді.  Сон дық тан бұл тұр ғыда 
Сапархан Омаров кінәлі емес. Негізгі 
кінәлілерді ауыл шаруашылығы саласына 
ерте келгендердің арасынан іздеу керек.

5
www.facebook.com/aikyn.kzaikyngazeti@gmail.com
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Сапархан Омаров неден сүрінді?

Жұрт Алакөлге ағылды, 
КАРАНТИН ҚАЙДА ҚАЛДЫ?

Мадияр ТӨЛЕУ         

ДЕЛДАЛДАР ҮЗДІКСІЗ 
ТАБЫЛЫП ЖАТЫР

Негізі, вакцина куәлігін сату 
жайлы деректер сәуір айында шыға 
бастады. Алғашқыда к�бі сенбеген-
дей сыңай танытқанымен, кейін 
к�п ұзамай Денсаулық сақтау 
министрлігі тексерістер бастал-
ғанын хабарлаған болатын. Бұл 
тақырыпқа келгенде алматылық-
тардың белсенділігін байқадық. 
Екпеге қатысты заңсыздық ошағы 
осы қала болып отыр. Сәуірде 
Алматы әкімдігі екпе паспортын 15 
мың теңгеден сатып жатқан дел-
дал дарды анықтау ісі басталғанын 
мәлім етті. Одан соң мамырдың 
басында Алматыдағы екі үлкен 
емхананың қызметкерлері заңсыз 
куәлік жасап, оны 5-15 мың теңгеге 
сатқаны әшкере болған. Ізін ала 
қызметкерлер жұмыстан �з ерік-
терімен шығып кеткен екен. Бірақ 
қылмыстық істен сытылып кете 
алмады. Осы жайттарға қарамастан 
к�леңкелі нарықтың дәурені тоқ-
таған жоқ. Демек, вакцина паспор-
тына деген сұраныстың к�п бол-
ғаны анық. Алматыдан Қарағанды 
мен Шымкент қалалары да қалыс-
қан жоқ. Мұнда да бірнеше қылмыс 
ашылды. Мамырдың аяғында 
елімізде мың жарым теңгеден 
сатылып жатқан паспорттарда 
басқа емес, жауапты министрлікке 
қарасты санитарлық-эпиде-
миологиялық бақылау комитетінің 
м�рі басылған екен. Ведомствоның 
�зі мұндай қадамға бармайтыны 
анық. Дегенмен бұл заңсыздыққа 
барғандардың ішінде аталған 
мекеменің қызметкерлері болуы 
мүмкін деген ой қалдырған еді. 
Енді жуырда ғана Алматыдағы 
«Достар Мед» және «Сұңқар» 
клиникаларының дәрігерлері жал-
ған вакцина паспортын жаса ғаны 
үшін ұсталды. Оған қоса №4 поли-
клиникада медицина қызмет-

керлері онсыз да саны шектеулі 
екпелерді жойып жібергені анық-
талды. Ақмола облысында да дәрі-
герлер әшкере болып жатыр. Олар-
дың бәрі Қылмыстық кодекстің 
385-бабы бойынша 4 жылға дейін 
бас бостандығынан айырылуы 
мүмкін. 

ХАЛЫҚ ДЕНСАУЛЫҒЫНА 
Т+НГЕН ҚАУІП

Осылайша, к�п адамның екпе-
ге деген сенімінің т�мендеуі елдегі 
денсаулық сақтау саласында атқа-
рылып жатқан жұмысқа нұқсан 
келтіріп отыр. Бір �кініштісі, заң-
сыз паспортты сатып алғысы келе-
тіндер айналамызда да жетерлік. 
Ал бұл халық денсаулығына үлкен 
қауіп екенін ескермесе болмайды. 
Қазақстан Үкіметі халыққа қызмет 
к�рсету салаларында жұмыс істей-
тін азаматтар үшін (мемлекеттік 
мекемелерден және дүкендерден 
бастап, демалыс орындарына 
дейін) жұмыс орнына кірмес бұрын 
екпе алғаны туралы куәліктерін 
к�рсетуді талап ететін жаңа ере же-
лер енгізген болатын. Осы ережеге 
бағынғысы келмеген адамдардың 
түгелі дерлік заңсыз куәлікке ұм-
тылып жүргенін аңғар дық. С�зіміз 
жалған болмасын, мәселен, сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
агенттігі жалған паспортқа қатыс-
ты 35 қылмыстық істі тіркеп үлгер-
ген. Сауд Арабиясы Корольдігіне 
барғысы келген 30 шақты отан-
дасымыз жалған куәлік жасатқан. 
Айтпақшы, бұдан былай жалған 
паспортты сатып алуға талпынған 
азаматтар да 40 тәулікке дейін бас 
бостандығынан айырыла тын 
болды. Ал оны дайындағандар 4 
жылға дейін сотталады. Бірақ бұл 
әрекет қылмыстан бұрын халық 
денсаулығына ашықтан-ашық 
залал тигізу екенін ұқсақ керек.  

«20 МЫҢ ТЕҢГЕГЕ 
-ЗІРЛЕП БЕРЕМІН»   

Біздің ұққанымыз бойынша, 
вакцина куәлігін сатудың негізгі 

екі жолы бар. Біріншісі, дәрігерлер-
м е н  а қ ш а с ы н а  к е л і с і п ,  е г у 
б�лмесінде құтыны т�ктіру арқылы 
вакцина алғандардың санатына 
қосыла салу. Екіншісі, заңсыз 
паспортты онлайн әзірлету. Сіз 
вакцина куәлігін сатқан адамды 
к�рмейсіз. Бәрі қашықтан істеледі. 
Біздің шамалауымызша, бұлар егу 
б�лмесіне кірместен бұрын құжа-
ты ңызды базаға тіркеушілер. Се-
бебі Еgov.kz базасына кіру құзыреті 
осыларға берілген. Біз осы ай-
тылған жолдардың екіншісіне 
әдейі жүгініп к�рген едік. Telegram 
әлеуметтік желісі қашанда жасы-
рын сауданың ошағы екенін 
білеміз. Сондықтан желіге кіріп, 
іздеу б�ліміне «паспорт вакци-
нации» деп жазғанымызда, бір 
емес, бірнеше парақшаның шық-
қанын байқадық. Солардың ішінен 
қазақстандықтарға арналған вак-
цина куәлігін сататын бір парақ-
шаға еніп, danilbiz деп аталатын 
әкімшісімен байланысқан бола-
тынбыз. ?зімізге вакцина паспор-
ты қажет екенін айтып, бағасын 
сұрадық. Сонда сұрағымызға 
«паспорттың бағасы 20 мың теңге 
тұрады. Тек жеке т�лқұжатыңыздың 
суреті мен тұрғылықты мекен-
жайыңызды жолдаңыз. Бір күннен 
кейін Еgov.kz-ке екпенің бірінші 
компонентін алғаныңыз жайлы 
дерек шығады. Ал 21 күннен кейін 
вакцинаның екінші компонентін 
алып, толық вакциналанғаныңыз 
жайлы ақпарат енгізіледі» деген 
жауап алдық. Яғни, құзырлы ор-
ган дар тексерісті күшейткенімен, 
куәлікке оңай қол жеткізудің жол-
дары әлі де к�п.

Үнді штамы таралғалы бері 
елдег і  эпидахуалдың әбден 
ушыққанын к�ріп отырмыз. Бір 
күнде вирус жұқтырғандар 3,5 
мыңға жетіп, рекордты к�рсеткіш 
тіркеліп жатыр. Бірақ осыған қара-
мастан жалған куәлікке сұраныс-
тың т�мендеуі к�п адамның індет 
қатерін әлі де болса жете түсінбе-
генін аңғартқандай. Айтпақшы, 
к�рші Ресейде де індеттен зардап 
шеккендер саны тым артты. Бір 
қызығы, осы елде де жалған вак-
цина паспортын жасату ісі жайлап 
кеткен. Демек, бұл куәліктің ақы-
ры қылмысқа ғана емес, түгел елдің 
�міріне қасақана зиян келтіреді 
деп қорытындылай беруге болады.

Карантин талаптары әлі де 
к�шінде. «�ызыл айма��а» �тіп 
жат�ан ��ірлер �те к�п. Со�ан 
�арамастан шілдені� шілі�гір 
ысты�ында демалысты сәтті 
�ткізуді ойлап, Алак�лге, Бал-
�аш�а а�ыл�ан ж#ртшылы�ты� 
�арасы к�п. Жазды� жайдары 
мезгілін тиімді пайдалан�ан 
д#рыс, алайда демалушылар 
карантин талаптарын са�тап жа-
тыр ма? Жалпы, демалыс 
орнында�ы тәртіп �андай? Бізді 
ала�дат�ан мәселе – осы. 

Естеріңізде болса, �ткен жылы 
карантин талаптары сақталмаған-
дықтан Шығыс Қазақстан облы-
сында 23 шілдеден бастап Алак�л 
к�лінің демалыс орындарында де-
малушыларды қабылдау тоқта-
тылады деген ақпарат тараған еді. 
Алайда бұл қаулыға кәсіпкерлер 
қарсылық білдірген. ?йткені 
демалыс орындары тоқтап қалса, 
кәсіпкерлердің де жұмысы жүрмей 
қалады. Бұл шағын кәсіпкерлікке 
тұсау болады дегендей пікірлерді 
алға тартқан.  Олар «суға шомылу 
маусымы аяқталғанша, 30 тамызға 
дейін тиіспеңдер, жұмысымызға 
кедергі келтірмеңдер» деген талап 
қойған. Осыдан кейін наразы бол-
ған жұртты тоқтату үшін аудандық 
бас санитардың қаулысының күшін 
облыстық бас санитар жойған еді. 

Кәсіпкерлердің де наразылығы  
орынды. Бұл жағдайда демалушылар 
карантин талабын сақтай ала ма? 
Сол мәселе алдыңғы қатарға шық-
қан еді. Биыл да суға шомылу мау-
сы мы басталып кетті. Былтырғыдай 
тәртіп қатал болмағанымен, індет 
тоқтаған жоқ. Елге «дельта штамы» 
жеткені туралы мәліметтер бар. Бұл 
індеттің таралуы тіптен жылдам. 
Осы орайда, демалыс орнына 
келген туристерге қойылатын талап 
қандай?

Алак�лде демалып жатқан 
Олжас есімді кейіпкеріміз «ешқан-
дай талап болмағанын, ПТР, вак-
цина туралы әңгіме жоқтың қасы» 
екенін айтады. «Елдің бәрі демалып 

жатыр. Тіпті, демалушылардың 
қарасы к�п. Жұртшылық емін-еркін 
жүр», – дейді. 

Дарын есімді тағы бір турист: 
«'зірге бәрі тыныш секілді. ПТР 
тапсырасыңдар деген талап болған 
жоқ. Жұртшылық «коронаның» 
барынан бейхабар секілді. Барлығы 
да Ashyq-пен «ашық-шашық» 
жүр», – дейді.  

Бұл –Шығыс Қазақстан облы-
сын дағы жағдай. Ал Алматы облы-
сындағы Алак�л жағажайларында 
да талап қатал емес сияқты. Сонда 
демалып келген әріптесіміз Ashyq-
пен емін-еркін демалып келгенін 
айтады. 'зірге Алак�л демалыс 
аймақтарында «жабылу» туралы 
әңгіме жоқ. «Туристік рекреациялық 
аудандарда, оның ішінде Алак�лде 
жағажайлар жабылмайды» деген 
пікірді алға тартады. 

Алматы облысы Алак�л ауданы  
баспас�з хатшысының пікі рінше, 
�ткен жылы 15 туристік ны сан 
қолданысқа беріліп, құны 2 млрд 
646 млн теңге болған. «'лемдік 
індеттің салдарынан елде т�тенше 
жағдайдың болуы, �ңірде карантин 
режимінің орнауы біраз жоспарға 
кедергі келтіргені белгілі. Бірақ бұл 
жағдай Алак�лге келетіндердің 
санын азайта қоймасы анық. ?йт-
кені Алак�лдің туристік әлеуетін 
к� теру үшін мемлекет тарапынан, 
облыстық әкімдік тарапынан к�п 
қолдау к�рсетілуде», – дейді әкімдік 
�кілі.

Жалпы, Ақши туристік айма-
ғында 264 демалыс аймағы бар. 
Былтыр к�л жағалауына 798 462 
адам келген. Оларға 4 млрд 790 млн 
теңгенің қызметі к�рсетілген. «Ал 
биыл Алак�л к�ліне жазғы шомылу 
маусымында 878 325 демалушыға, 5 
млдр 269 млн теңгенің қызметі 
к�рсетіледі деп жоспарланып отыр. 
Сондай-ақ 2020 жылы к�л жағалауы 
тазалығын қамтамасыз ету үшін 
Ақши ауылында ШЖҚ «Алак�л 
Тазалық» МКК б�лімшесі құрылып, 
7 дана техника мен 145 дана қоқыс 
жинайтын контейнер сатып алын-
ған. Бұдан б�лек,  2019 жылы к�л 

жағалауын дамыту бойынша Ақши 
ауылы Алак�л к�лінің сол жақ 
жағалауында 4  гектар  жерге дема-
лыс саябағының құрылысы бастал-
ған болатын. Ал оң жақ жағалауында 
2,7 га жерде аллея құрылысы аяқ-
талды. К�л жағалауында 10 жерге 
қоғамдық дәретхана мен қоқыс 
алаңдарын дайындап орнату жұ-
мыс т ары жүзеге асырылды. Сондай-
ақ Ақши ауылында облыстық 
бюджет қаражатынан 168,747 мың 
теңгеге дәрігерлік амбулатория 
салынды. Дәрігерлік амбулаторияда 
17 кабинет, күнделікті 25 адамды 
қабылдай алады. Бұған қоса, 2017 
жылдан бастап Ақши ауылында 
учаскелік полиция пункті жұмыс 
істейді. Полиция пункті 2 жұмыс 
б�лмесінен және тұрғын үйге 
арналған 4 б�лмеден тұрады. Жалпы 
ауданы – 91,3 шаршы метр. Соны-
м е н  қ а т а р  А қ ш и  ау ы л ы н д а 
демалушылардың шомылу қауіпсіз-
дігін қадағалау мақсатында Алматы 
облысы ТЖД �ңірлік құтқару 
қызметінің жасағы құрылған. Онда 
13 адам жұмыс істейді» деп отыр. 

Туризм саласын жетілдіру бағы-
тындағы �зекті мәселелердің бірі 
– сапалы жолдың болуы. «Осы ба-
ғы т та турист қауымының к�лікпен 
немесе автобус сынды транспорт-
тармен келетінін ескеріп, Талды-
қорған –?скемен бағыты бойынша 
ұзындығы 763 шақырым және 
Үшарал–Достық жобасы бойынша 
184 шақырым жолда ж�ндеу жұ-
мыстары жүргізіліп, аяқталуға шақ 
қалды» дейді.

Жалпы, демалушыларға ашық 
алаңда маскасыз жүруге мүмкіндік 
бар. Олардан тест тапсыру да талап 
етілмейді. Кей қонақ үйлерге 
тапсырыс берер алдында вакцина 
т�лқұжатын к�рсетеді. «Кейбір 
демалыс орындары вакцинаны 
сұрамауы да мүмкін. Тек Ashyq 
бағдарламасы арқылы ғана кіре 
алады», – дейді. 

Кейде бізге «кафелерге барсақ   
вирус жұқпайды, ал к�лге барсақ 
жұға ма?» деген сұрақ қойылады. 
Осы сұраққа бір жауап: алдын ала 
билет алып, демалыс орнына брон 
жасап қойған азаматтан бірінші 
қонақ үй басшысы талап етуі керек 
дүние – вакцина алғаны ж�ніндегі 
растау қағазын жіберу», – дейді 
әкімдік �кілі.

Біздің де қауіп – індеттің 
таралмауы. Демалған жақсы, ал 
індет жұқтырып алса қайтеді? Сол 
үшін демалыс орындары карантин 
талаптарын қатаң сақтанғаны ж�н. 
'йтпесе, індетті ауыздықтай алмай 
қаламыз. 

Айым БЕКТҰР

Вакцина куәлігін саудаға салғандар
Коронавирус�а �арсы екпелер әзірленгелі бері ел ішінде 

вакцина�а �атысты жал�ан а�параттар мен т�рлі �ауесеттер 
тарал�анын білеміз. Соны� әсері ме, вакцина�а к�мәнмен 
�арайтындарды� �арасы к�бейді. «Адамнан айла артылмас» де-
мекші, осы к�ні екпе ал�ысы келмегендер вакцина паспортын сатып 
алу�а асы�. Ал оны саудалайтындар�а әлі де кедергі аз секілді. 
Себебі �аламторды шарлап, біраз к�з ж�гіртсе�із, м#ндай 
#сыныстарды жиі кездестіресіз. За�сыз әрекетті� жайла�анына 
�арап, «а� халатты абзал жандарымыз деп �#рметтейтін 
азаматтарды� а�ша �шін арын сат�аны ма?» деген ой келеді.
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Елдестірмек – 
ЕЛШІДЕН

Дипломат болу – Отан�а адалды� �ана емес, �зі�ді жан-
жа�ты дамыту, �здіксіз о�у, әлемдік а�ымдарды� �ыр-
сырын зерделеу, саяси, экономикалы� �згерістерді �ана 
емес, әлеуметтік-психологиялы� �"былыстарды да жіті 
�ада�алау дегенді білдіреді. Сонымен бірге дипломат – �з 
еліні� тарихы, мәдениетінен бастап, географиялы�-
экономикалы� ерекшеліктеріне дейін жетік біліп, �зге 
елді� т"л�аларымен те� с�йлесе алатын дәрежедегі т"л�а. 
Ал дипломатты� кәсіби коммуникациясы оны� шет тілін 
�аншалы�ты игергеніне де байланысты. 

Бюджеттік сала �ызметкер ле-
ріні� жала�ысы �седі деген к�ннен-
а� ж"ртты� ж�регі ауырады. +йткені 
жыл сайын �сетін жала�ыны� со�ы-
нан �ос б�йір ді �ысатын �ымбат-
шылы� та кешіктір мей жетеді. 
Айта лы�, со��ы бес жыл да су мен 
жары�, жанар-жа�армай, азы�-
т�лік ба�асы елдегі жала�ы мен 
жәрдема�ымен �атар шары�та�ан.

Жадыра МҮСІЛІМ 

Т�рт жыл бұрын елдегі орташа айлық 
жалақы 149 669 теңгені құраса,  2018 
жылы 164 552 теңгеге �скен. Ал 2019 
жылы орташа табыс к�зі  191 мың,  
былтыр 233 136 теңгеге жетіпті. Дегенмен 
биылғы жылдың бірінші тоқсанында бір 
қызметкердің орташа айлық жалақысы 
230,8 мың теңгені құрады. Айта кетейік, 
елдегі ең т�менгі жалақы м�лшері биыл 
43  мың теңгеге  жетпейді .  Жұмыс 
берушілер сайтта ұсынатын Қазақ-
стандағы орташа жалақы әлі 179 мың 
теңгеге тең. 

Айлықтарына бола мемлекеттік 
қызметкерлерге алаңдауға негіз жоқ. Се-
бе бі биыл шілдеден бастап мемлекеттік 
қызметшілердің еңбекақысын т�леудің 
жаңа жүйесі енгізілді. Ол бойынша 
лауазымның деңгейі емес, оның маңызы 
ескерілетін болады. Осылайша, мемле-
кеттік қызметшілердің жалақысы 30%-
дан 150%-ға дейін к�теріледі. Жалақы 
т�леуге арналған жаңа жүйе орталық пен 
�ңірлер арасындағы еңбекақы сәйкес-
сіздігін жоюға бағытталған. Қолданыстағы 
тор негізінде лауазымды қызметкерлердің 
айлығын к�теріп, т�менгі буында жұмыс 
істейтіндер ең аз жалақы алып келсе, 
ендігі жерде еңбекақыны �сіру қыз-
меткердің лауазымына емес, атқаратын 
жұмысының ауырлығына қарап баға-
ланады. 

ЖАЛАҚЫ 25 ПАЙЫЗҒА АРТАДЫ
Күні кеше Үкіметтің кеңейтілген 

отырысында Премьер-Министр Асқар 
Мамин мемлекеттік қызметшілердің 
еңбекақысы тағы 25 пайызға артатынын 
айтты. «Биыл бюджеттік сала қызметкер-
лерінің жалақысын арттыру жалғасады. 
Бұл бойынша 600 мың педагог үшін 
еңбекақы 25 пайызға, 247 мың медицина 
қызметкеріне біліктілік деңгейіне бай-
ланысты 20-дан 30 пайызға дейін арттыру 
қамтамасыз етіліп жатыр. =леуметтік 
қызметкерлердің лауазымдық жалақысы 
50 пайызға ұлғайды», – деді Үкімет 
басшысы. Оның айтуынша, бүгінге дейін 
педагогтердің орташа айлық жалақысы 
– 234, дәрігерлердің жалақысы – 320, 
әлеу меттік қызметкерлердің жала қысы 
– 180, мемлекеттік қызметкерлердің 
жалақысы 267 мың теңгеге дейін артыпты.

=рине, елдегі күнк�ріс деңгейі артып, 
халықтың еңбекақысы �скені құптарлық 
іс. Алайда халықтың барлығы еңбекақысы 
жыл санап �сетін мемлекеттік және бюд-
жеттік сала қызметкері емес. Осы орайда 
жалақы бағасына сай аспандап кететін 
жолақысы мен бензин бағасы, коммунал-
дық т�лем мен азық-түліктің қымбаттауы 
кәсіпкерлікпен айналы сатын дарға, қала 
берді жекеменшік ұйымдарда жұмыс 
істей тіндерге жығылған үстіне жұдырық 
болуы мүмкін. Соңғы жылдары қымбат-
шылықтан к�з ашпаған халықтың еңбек-
ақысы �сетінін естісе, елеңдеп тұруының 
себебі осыдан болса керек. Себебі эко-
номис тердің �зі соңғы уақытта Қазақстан-
дағы азық-түлік бағасы күрт �скенін 
айтады. Экономист Марат Қайырленовтің 
пікірінше, елімізде кедейшілік деңгейі 
тұрақ ты түрде �сіп, адамдар �з табыстары-
ның жартысынан к�бін тек тамаққа 
жұмсайды. Қазірдің �зінде адамдар к�-
к�ністерді қолжетімді бағаға сатып алу 
үшін сағаттап кезекке тұруға мәжбүр.

АЗЫҚ-ТҮЛІК БАҒАСЫ 
ҚЫМБАТТАП БАРАДЫ 

Былтыр азық-түлік тауарының бағасы 
11,3%-ға, ақылы қызметтер 4,2%-ға арт-
қан. Стратегиялық жоспарлау және 
рефор малар ж�ніндегі агенттігінің ұлттық 
статистика бюросының деректері бойын-
ша, �ткен жылы тауарлар мен қызметтер 
бағасының �суі соңғы т�рт жылда шарық-
тау шегіне жеткен. Бес жыл ішінде бір ғана 
жұмыртқа бағасы 19 пайызға қымбаттаған.

Биылғы жылдың сәуір айындағы к�р-
сет кішке сенсек, азық-түлік тауарының 
бағасы – 4,1%-ға, азық-түлік емес тауар-
лар – 2,5%, ақылы қызметтер 1,3%-ға 
�скен. Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттігінің жыл басынан бері әлеу меттік 

маңызы бар �німдердің қым баттауына 
қатысты берген түсініктемесінде жыл 
басынан бері әлеуметтік маңызы бар 
азық-түлік тауары бағасының �суі тіпті 
7,5%-ды құраған. Бұл �ткен жылдың осы 
кезеңімен салыстырғанда бағаның 5,6%-
ға артқанын к�рсетеді. Биыл бірінші 
жарты жылдықта негізгі �сім 5 позиция 
бойынша байқалған. Соңғы екі айда 
картоп – 69,1%, сәбіз 73,4%-ға қым бат-
таған. Десе де, агенттіктің баға �сімі 
бойын ша берген мәліметтері сан рет 
құбылып, әлеуметтік маңызы бар �німдер-
дің артуы туралы келтірген дерегі ай 
сайын �сіп отыр. Мәселен, бүгінгі баға екі 
күннен кейін басқаша құбылуы мүмкін. 
Сондықтан ресми статистикада келтірген 
азық-түлік бағасын дүкен с�релеріндегі 
сандармен салыстырып шығуға тырыстық. 
Мәселен, екі келі ұн бағасы супермаркетте 
– 600 теңге, шағын дүкенде 800 теңге 
тұрады. Бір литрлік «Шедевр» күнбағыс 
майының бағасы – 965 теңге. Картоп 
бағасы біршама арзандап, тауық жұмырт-
қа сының бағасы маусымға сәйкес т�мен-
дегенімен, сәбіз бен қызылша қазақстан-
дықтар үшін қолжетімді болмай тұр. Бір 
келі сәбіз – 500 теңге, ал сұранысқа ие 
емес қызылшаның келісі – 500-600 теңге. 

ҰЭМ Табиғи монополияларды реттеу 
комитеті электрмен жабдықтаудан басқа 
барлық коммуналдық қызметтер арзан-
дағанын алға тартқанымен, тұрғындар ай 
сайынғы т�лемді артығымен т�лемесе, 
баға кемімеген деп отыр. Айтуларынша, 
ыстық пен суық су ақысы қымбаттап кет-
кен. Ай сайын т�лемақысын кешіктірмей 
т�лейтін Нұргүл коммунал дық т�лемнің 
бағасы үш есе �сіп кеткенін к�ріп жағасын 
ұстаған. «Алдыңғы айда 3 698 теңге т�ле-
дім. Бұл жолы квадрат метр деп есептеліп 
келді. Бағасы 3 есе 11 094 теңге болып 

жа зыл ған. Судан б�лек, басқа да ком-
муналдық т�лемдер 30 мыңның үстіне 
шығып отыр. Жалғыз жолдасымның 
айлығына қарап отырған біз үшін бұл 
қалтамызға кәдімгідей ауырлық тигізіп 
отыр. Кеше үйдегі балалардың мектепке 
қажетті формалары мен құрал-жабдық-
тарын алып қою үшін базарға бардым. 
С�йтсем азық-түлік түгілі киім бағасы да 
қымбаттап кетіпті» деп ашынады Нұргүл. 

ШАРЫҚТАҒАН БАҒАНЫ ШЕКТЕУГЕ 
ҚАУҚАРЫМЫЗ ЖЕТЕ МЕ? 

Экономист Мақсат Халық айлықтың 
�суі бағаның қымбаттауына алып келе-
тінін жасырмайды. Дегенмен мемлекеттік 
қызметтің жалақысын арттыру жеке 
сектор үшін де тиімді екенін тілге тиек 
етті. «Мемлекеттің жалақы �сіруге байла-
нысты ұстанымын қолдаймын. Hйткені 
басқа елдермен салыстырғанда біздің 
қызметкерлердің еңбекақысы айтар лық-
тай т�мен. Сол себептен мемлекеттік 
қызметте кәсіби білікті мамандар қалмай-
ды, барған күннің �зінде ұзақ отырмайды. 
Білікті кадрлар жеке секторға ауысқанды 
немесе шетелге шыққанды ж�н к�реді. 
Мемлекеттік аппараттың біліксіздігі, 
кадрлардың білімсіздігі экономикамызды 
ілгерілетуге тежегіш күш болып отыр. 
Олар дың жасаған мемлекеттік бағдарлама-
лары шикі болып жатады. Халыққа дұрыс 
пайда әкелгісі келетін ойлары бар шығар. 
Бірақ кәсіби біліксіздік, керісінше нарық 
пен эко номиканың заңдарына қарама-
қайшы келіп жатады. Кейбір бағдарлама-
лары елдегі қымбатшылықтың артып, 
тұрғын үй бағасының шарықтауына 
әкеліп соғып жатқанына куә болып отыр-
мыз. Сол үшін білікті кадрларды шақырту 
үшін жала қы ны �сірген дұрыс. Тұрақты 
жоғары айлық кадрлардың тұрақтауына 

әкеледі. Мем лекеттік қызметкердің 
жалақысы �ссе, білікті кадрларынан 
айырылып қалмау үшін жеке сектор да 
мамандарының ай лығын к�теруге әрекет 
ете бастайды. Сондықтан мемлекет тара-
пы нан осындай ынталандырудың болғаны 
дұрыс»,– дейді экономист. Алайда сүйінші 
хабарды күні бұрын хабарлау екі есе 
қымбатшылыққа әкеледі екен. «Азық-
түліктің қымбат тауына тек айлық әсер 
етіп отырған жоқ. Былтыр 10 айда ақша 
массасының к�лемі 24 триллион 180 
миллиард теңге болған. Биыл – 27 трил-
лион 440 миллиард теңге. Жарты жылдың 
ішінде ғана ақшаның массалық к�лемі 
к�бейген. Қазіргі қым батшылыққа жана-
ма түрде осы да әсер етіп жатыр. Екінші 
мемлекет жалақыны �сіретіні туралы 
жаңалықты жар салып алдын ала айтудың 
қажеті жоқ еді. Айлық ты �сіріп болған 
кезде сүйіншілеу керек. Hйткені жалақы 
�сімі туралы жаңалыққа нарық та тез 
бейімделеді. Қуанышты ха бар ды естіген 
күні жеке кәсіпкерлер тауар құнын алдын 
ала аспандатады», – дейді Мақсат Халық.

Шындығы сол, жыл санап �сетін 
жалақы, күн санап қымбаттап жатқан 
бағаға сай бүкіл елдің табысы �сіп 
жатпағаны анық. Шарықтаған бағаны 
шектеуге қауқарымыз жетпей жатқанда, 
қызметкерлердің айлығын арттырып, 
жұрттың жүрегіне тағы салмақ салып, 
жүйкесінің сыр беруіне әкелмесек бол-
ғаны. Hйткені бүгіннің �зінде халықтың 
тұрмыс-деңгейі мен бағаның қымбаттауы 
арасында жер мен к�ктей айырмашылық 
бар. Айлықты �сіріп, бағаны тұрақтауға 
уәде ететін атқамінерлер орташа күнк�ріс 
деңгейі 34 мыңға жеткенін алға тартады. 
Алайда 30 мың теңгемен �мір сүру дең-
гейін есептеп шығарғандардың осы 
ақшаға бір бәтеңке сатып алуға ақшасы 
жетеріне күмәнмен қарайсың. Дәл қазіргі 
жағдайда жазатайым жағдайға ұшырай 
қалсаң, 30 мың азық-түлік емес, дәрі-
дәрмек сатып алуға жетпейді. 

Зейнеткерлердің зейнетақысы, сту-
денттердің шәкіртақысы, мүгедектердің 
жәрдемақысы, мемлекеттік және бюд-
жеттік сала қызметкерлерінің жалақысын 
�сетіні жайлы сүйінші хабар жекеменшік 
ұйымда жұмыс істейтіндерді ғана емес, 
қатардағы мемлекеттік қызметкерлердің 
�зін де қуанта қойған жоқ. Hйткені 
сүйінші хабардың соңынан келетін 
жанармай, коммуналдық т�лем, азық-
түлік бағасының қымбаттауы к�терілген 
к�ңілді су сепкендей басатынын біледі. 
Басшылар айтпақшы, бағаның �суі 
барлық елде бірдей болатыны рас. Бірақ 
Еуропадағы к�рсеткішті жиі мысалға 
алатын шенеуніктер Ұлыбритания мен 
е л і м і з д і ң  с а н д ы қ  м � л ш е р і  ұ қ с а с 
болғанымен, ол елдегі айлық еуромен, ал 
бізде теңгемен бағаланатынын естен 
шығарып алатын секілді. Олай болса, 
«әлемдік» деген әдемі с�зді әңгімелеріне 
арқау ететін атқамінерлер халықтың 
еңбекақысын да әлемдік деңгеймен 
�лшеп, мемлекеттік қызметтен басқа да 
саланың мамандарына мойын бұрып 
қойса дейсің.

Жалақымен қоса баға да өсе  ме?

Нұрбах Рүстемов тәуелсіздіктің ал-
ғашқы жылдарында Алматы қаласын-
дағы Сыртқы істер министрлігінің ескі 
ғимаратында отандық сыртқы саясаттың 
алғашқы легіндегі таңдаулы тұлғалардан 
�неге алды. Ол �зі аса құрмет тұтатын 
сырт  қы саясат ізашарлары Қасым-Жо-
март Кемелұлы, Т�леутай Сқақұлының 
басшылығын, Ержан Хозеұлы, Қайрат 
Құдайбергенұлы, Мұхтар Бескенұлы, 
Ер лан =білфайызұлы және басқа да әріп-
тес терімен бірге атқарған дипломаттық 
миссиясын мақтан тұтады. Hйткені еш-
бір елде елшілігі жоқ, байырғы дип лома-
тия  лық дәстүрі ғасырлар мұнарында ғайып 
болғанымен, эпикалық жадында «Ел дес-
тірмек – елшіден, жауластырмақ – жау-
шы дан» деген жосын сақталып қал ған 
жас мемлекетті шет жұртқа лайық ты 
та ныс тырып, мүддесін қорғау – осындай 
кә сіби мамандардың ғана қолынан келе-
тін алып мақсат болатын. Осы мақсатқа 
жету жолында Нұрбах Рүстемов те дип-
ломатия шеберлерімен бір сапта әлемнің 
түрлі мемлекеттерімен қарым-қатынас 
орнату жұмыстарын жүргізді.

Нұрбах Тұрарұлының алғашқы қыз-
мет орны – СІМ-нің шетелдік �кіл дер-
мен бірінші жүзбе-жүз байланыс ор на-
туды қамтамасыз ететін орталығы, яғни 
Мемлекеттік протокол қызметі. Прото-
кол рәсімдері, шетел елшілерін қабылдау, 
олардың Қазақстанда елшілік ашуларына 
қолғабыс к�рсету секілді жұмыстар ол 
кезде қызу қайнап жататын. 

Дипломатия саласында атқарып жүр-
ген қызметінде ол Тұңғыш Президент 
Нұрсұлтан =бішұлының алғысы мен 
мара патына ие болды. Оның кәсібилігінің 
арқасында Мемлекеттік протокол қыз-
меті мен СІМ алдындағы к�птеген міндет 
нақты жүзеге асты. Нұрбах Рүстемов 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтың АҚШ-
қа, Қытайға, Ресейге, Ұлыбританияға, 
Францияға, сондай-ақ Оңтүстік Африка 
Рес публикасына және тағы басқа к�п-
теген ірі елдерге сапарын ұйымдастыруға 
бел сене араласты. 

Елбасы бастаған мемлекет қайрат-
кер лерінің ерен еңбегі мен к�пвекторлы 
дипломатия арқасында Қазақстанның 
�зіндік сыртқы саясаты түзілді. Қазақстан 

халықаралық құқықтық субъекті, еге-
менді мемлекет ретінде мойындалып, 
бе делді әмбебап ұйымдарға мүше болып 
кірді. Уақыт �те келе, �зге елдер арасын-
дағы бітімгер р�лін атқаруға барынша 
күш салды. 

Елбасы әу бастан-ақ елдің жолын 
де мократия, еркін нарық экономикасы 
бағытына бұрды. Мұндай жолда, әсіресе 
ел жастарына зор мүмкіндік берілді. 
Мұны да Нұрбах Тұрарұлының �мір тә-
жіри  бесіндегі мысалымен растауға бо-
лады.

Нұрбах Рүстемов 1999 жылы 34 
жасын да Қазақстан Парламенті Мәжілісі 
ІІ шақырымының депутаты болып сай-
ла н ды. Ол Қазақстанның заң шығарушы 
органында 10 жыл еңбек етті. Мәжілістің 
Халықаралық істер, қорғаныс және 
қауіп  сіздік комитетінің т�рағасы қызме-
тін де атқарды. Ол Парламент қабырға-
сында жүріп, елдің дамуына дем беретін 
бірқатар заңнамалардың қабылдануына 
ұйытқы болды. =леуметтік мәселелердің 
ше шілуіне, аймақтардың дамуына қа-
тысты маңызды бастамаларды қолға 

алып, абыроймен атқарды. Қазақстанның 
пар ламентаризм институтын жаңғыртуға, 
�зге елдің парламентшілерімен ынты-
мақтастығын нығайтуға еңбек сіңірді. 

Ол �зінің азаматтық ұстанымы, білімі 
мен беделінің арқасында заң шығарушы 
ор ган арқылы күрделі мәселелерді ше-
шуге, ұлттық мұратты қорғауға ат салыс-
ты. Мәжілістегі Халықаралық істер, 
қор ғаныс және қауіпсіздік комитетінің 
т�рағасы ретінде Қазақстанның сыртқы 
саясатындағы ұстанымын ілгерілетіп, 
мемлекеттік мүддені жүзеге асыруға зор 
үлес қосты. Мұндай белсенді қызметі 
үшін Нұрбах Тұрарұлының еңбегі ел бас-
шы лығы тарапынан еленіп, «Құрмет» 
және «Парасат» ордендерімен марапат-
талды.

Сан қырлы депутаттық қызметін ғы-
лыми еңбекпен үйлестірген ол эко номи-
ка ғылымдарының кандидат тығына 
ғылыми еңбек қорғады. Санкт-Петербор 
қаласындағы Психология және менед-
жмент академиясының толық мүшесі, 
Қожа Ахмет Ясауи атындағы Қазақ-Түрік 
университетінің құрметті профессоры 
атанды. Оған қоса, «Қазақстанның әлеу-
меттік саласының даму стратегиясы», 
«Қазақстанның әлеуметтік дамуын бол-
жамдау», «=леуметтік инфра құрылы м -
ның даму стратегиясын қалыптастыру» 
ат ты кітаптары жарыққа шықты. 

Нұрбах Рүстемовтің �міріндегі тағы 
бір маңызды кезең – оның шетелдерде 
елші дәрежесіндегі жемісті қызметі. Ол 
біраз жыл бойы Қазақстанның Ирандағы, 
Мажарстандағы Т�тенше және �кілетті 
елшісі, Сербия мен Македониядағы елші 
міндетін қоса атқарушысы болды. Hз 
елің нің, Қазақстанның елшісі болу – 
айрықша мерей ғана емес, мәртебелі 
міндет, күн сайынғы сынақ. 

=сіресе, ол ең ұзақ, 6 жылдан астам 
Ма жарс тан дағы және Сербиядағы елші-
лік те атқарған қызметінің арқасында 
ел дер арасындағы байланыс кеңейді. 
Атал ған қызметі үшін Нұрбах Рүстемов 
«Мажар станның Орта кресі» ордені, 

«Серб туының» ІІ дәрежелі ордені, ТМД-
ның «Достастық» ордендерімен марапат-
талды.

Сонымен қатар елші лауазымында ол 
Мажарстанмен Стратегиялық әріптестік 
қарым-қатынас орнатуға к�п еңбек 
сіңірді. Сербия мен Мажарстан басшы-
ларының Қазақстанға және Елбасы 
Н.Назарбаевтың осы елдерге сапарын 
ұйым дастырды. Мажарстанда Абай, 
Сербияда Жамбыл ескерткіштері ашы-
лып, «Нұр-Сұлтан – Будапешт» әуе рейс-
тері жан данды. Мәдени байланыстар да 
қарқын алды, мәселен «Астана Опера» 
және «Ас тана Балет» әртістері Еуропаның 
талғамы биік к�рермені алдында ұлты-
мыздың мәдени мұрасын ұлықтап, 
шетел дерде насихаттады. Сондай-ақ ең 
алғашқы Қазақ-Мажар тікелей инвес-
тициялар қоры құрылып, бүгінде елімізде 
түрлі бизнес жобалары қаржылан-
дырылуда.

Қазір Нұрбах Рүстемов Қазақстанның 
Румыниядағы Т�тенше және �кілетті 
елші лауазымын атқарып келеді. Осы 
қызметте ол екі елдің арасындағы әлеует-
ті толық ашып, мүмкіндіктерді мейлінше 
кеңейтуге күш сала бермек. Бұл туралы 
қыз метіне кіріскеннен кейін ол �зі де 
бұқаралық ақпарат құралдарына хабар-
лаған болатын. Шынында, аз уақыт ішін-
де екі елдің саяси, академиялық және 
іскер �кілдері арасындағы байланыстар 
жанданып, мәдени-рухани іс-шаралар 
нығая түсті. Мәселен, Румынияда пан-
демияға қарамастан Абай мен Құрман-
ғазының ескерткіштері орнатылды, 
алдағы кезеңде Қазақ мәдениет орталығы 
ашыл мақ және қазақтың танымал 
жазушыларының еңбектерін румын ті-
ліне аудару жұмыстары жоспарланып 
отыр.

Алмаша АРЕНОВА,
Қазақстан Сыртқы істер 

министрлігінің Алматы қаласындағы 
�кілдігінің басқарма басшысы – 

Саяси тобының жетекшісі



Б�гінде кәсіпкерлікті� сан т�рі даму 
�стінде. Б�рна�ы кезі �ол жетпес арман-
дай к�рінген бизнесті б� �а ра барынша 
игеріп, есік алдында�ы ба�шаны� 
�зінен байлы��а кенелуге болатынына 
к�зі жетті. Алайда әт теген-ай дейтін бір 
т�с – Жамбыл же рінде �а�аз �ал-
ды�тарын �айта ��дейтін �ндіріс орны 
жо�. Сауда орын дарынан к�нделікті 
тонналап шы�ып жат�ан �а�аздарды� 
бір б�лігі  к�рші ��ірге сатылып кетіп 
жатса, �ал�андары  �о�ыс жәшіктерінде 
жатыр.

Саятхан САТЫЛҒАН

БАБАЛАР САЛҒАН ІЗДЕН 
ЖАҢЫЛДЫҚ ПА?

К�зін таба білгенге  қағаз да – қазына. 
Оны бабаларымыз ертеде-ақ түсінген. Биыл 
1270 жыл толып отырған әйгілі Атлах айқа-
сынан кейін қағаз �ндірісі Тараз топырағына 
жеткен. 751 жылы мұсылмандар Талас �зені 
маңында Қытай әскерімен соғысып  жеңіске 
жеткеннен кейін, тұтқынға түскендер мұ-
сыл мандарға қағаз жасау  құпиясын ашқан.  
Араб жазушысы Абу Шама аль-Максиди  
«+л Бэду әт-Тарих» атты еңбегінде: «Бес 
күнге созылған бұл соғыста Қытай әскерінің 
45 мыңы �ліп, 20 мыңы тұтқынға түсті» деп 
жазады. Міне, осы тұтқындардың к�мегімен  
Тараз, Бағдат,  Мысыр,  Марокко, кейіннен  
Испанияда қағаз �ндірісі қарқынды да-
миды.  Папирусқа қарағанда жасалуы арзан 
әрі сапалы қағаз шығаруды үйренуі арқылы 
бабаларымыз кітап жасап, тарихымызды 
таңбалады. Бұл қағаз �ндірісінің Тараз 
топырағында ежелден дамығанын айғақтап 
тұр. Алайда бүгінгідей адамның табаны айға 
тиіп, саздан сарай, шаңнан шаһар тұрғызған  
озық технология ғарыштық жылдамдықпен 
дамыған кезде қағаз �ндірмек түгілі, оның 
қалдығын кәдеге жарата алмай отырғаны-
мыз жанға батады. 

 – «Ауыл – береке» базарына халық к�п 
келетіндіктен күнделікті тауар айналымы 
қарқынды. +рбір тауар картон қапта малар-
мен келетіні де түсінікті. Осы бұйымдар 

сау да с�релеріне шығарылғаннан кейін 
тон на лап қағаз қалады. Облыста қағаз �ң-
деу мен айналысатын кәсіпорын болма ған-
дықтан біз оны алматылық компанияларға 
келісімшарт бойынша сатып жібереміз. 
К�рші �ңірдегі кәсіпкерлер жүк к�ліктеріне 
басып алып кеткен картондарды �ңдеп, оны 
қайта орап  бізге сатады. Егер жергілікті 
жерден қағаз �ңдейтін �ндіріс орны ашылса, 
біз олармен жұмыс істеуге дайынбыз, – 
дейді «Ауыл – береке» базарының басшысы 
Эльмира Қарабекова. 

�ЗІМІЗ ЕМЕС,  �ЗГЕЛЕР ҚЫЗЫҒЫН 
К�РІП ЖАТЫР  

2019 жылдың 1 қаңтарынан бастап 
елімізде пластик, макулатура, қағаз қал дық-
тарын және  әйнекті алдын ала сұрыптаусыз 
полигондарда к�муге тыйым салынғанынан 
ел хабардар. Нәтижесінде, полигондар 
сұрыпталмаған қоқысты қабылдаудан бас 
тартып, қалалар аумағы қоқысқа тола бас-
тады. Ал Үкімет «Жасыл экономика» 
жобасын жандандырып,  2030 жылға қарай  
қоқыс �ңдеу бойынша 14 пайыздық к�р-
сеткішті 40 пайызға жеткізу межесін қойды. 
Ал бүгінгідей жағдайда бұл жобаны жүзеге 

асыру мүмкін бе? Қарапайым қағазды �ңдей 
алмай жатқанда тұрмыстық қатты қалдық-
тарды табыс к�зіне айналдырамыз деу – 
қиынның-қиыны. 

Осы ретте біз Тараз қаласында қағаз 
қал дық тарын қайта �ңдеу шаруашылығына 
қатысы бар-ау деген азаматтарға іздеу 
салдық. Дені тілдесуден бас тартып, қағазды 
қаншаға қабылдап жатқандарын да айтудан 
қашты. Тек «Қазақстан қағазы» компания-
сының  �ңірдегі филиалы ретінде ашылып, 
2012 жылдан бері жұмыс істеп келе жатқан  
«Ясар» жеке кәсіпкерлігі аз-маз ақпарат 
берді. Ондағы  мамандардың айтуынша, 
олар картон қағаздарын 35-40 теңгеге сатып 
ала ды екен. Келушілер қағазды �здері алып 
келсе 40 теңгеге алады, барып алып кетсе 
35 теңгеге бағалайды. Ал сапалы ақ қағаз-
дар ды  45 теңгеге қабылдайды. Алайда 
биыл дан бастап кәсіпорын  газеттерді қа-
был дамайтын болыпты. Себебі  газет қағаз-
дарының сапасы қайта �ңдеуге жарамайтын 
к�рінеді. 

МЕМЛЕКЕТТІК СУБСИДИЯ ДА 
СЫРТҚА КЕТІП ЖАТЫР 

 +рине, сананы тұрмыс билеген заманда 
кім болмаса да пайданы  к�здейтіні белгілі. 

Алайда биыл тұрмыстық қалдықтарды 
жинауға берілетін субсидия к�лемі екі есеге 
�скені бұл кәсіп түріне басқаша к�зқараспен 
қарауды меңзеп тұр. 14 маусымнан бастап 
қайталама шикізатты жинаушыларға  Eco-
Qolday жобасы аясында субсидияны �сіруге 
Экология, геология және табиғи ресурстар 
ми нистрлігі келісім берді.  Аталған қадам 
қайта �ңделетін қалдықтарды жинау геог-
рафиясын кеңейту және салалық бизнес 
үшін тартымды болу мақсатында қолға 
алынып отыр. Айталық, бұған дейін 
шынының тоннасына 22 344 теңге берілсе, 
қазір оның құны 44 688 теңгеге ұлғайған. 
Пластик қалдықтарын жинағандарға әр 
тоннасына 26 398 теңге белгіленсе, енді оның 
сомасы 52 797 теңгеге �сті. Макула тураға 
берілетін субсиядия 16 976 теңгеден 33 953 
теңгеге дейін артты. Оған қоса «Jн діру-
шілердің кеңейтілген міндеттемелері 
Операторы» жауапкершілігі шектеулі серік-
тестігі осы бағытты субсидиялаудан б�лек, 
к�лік шығындарын да  ішінара �тейді және 
EcoQolday платформасы арқылы шикізатты 
кәдеге жаратушы зауыттарға тікелей сатуға 
мүмкіндік береді. Орташа есеппен алғанда 
бір реттік тасымалдау үшін жинаушыға 
«Jндірушілердің кеңейтілген міндет те мелері 
Операторы» ЖШС 600 мың теңге т�лейді 
және аймаққа байланысты әр ша қы рымына 
8 теңгеден тасымалдауға бері леді. Қазір Eco-
Qolday тетігі шеңберінде жи наушыларға, 
тасымалдаушыларға және кәдеге жарату-
шыларға расталған т�лемдер сомасы 480 
миллион теңге болған. Статис тика мен 
сарапшылардың пікірінше, қай талама 
шикізатты неғұрлым белсенді жинау Алматы, 
Шымкент қалаларында және Ал маты 
облысында жүзеге асырылып жатыр. Аталған 
аймақтар осы аралықта 17 мың тоннадан 
астам қаптама қалдығын жинаған. EcoQolday 
жобасына қайта �ңделетін қалдықтарды 
жинауды жүзеге асырып жүрген, сондай-ақ 
ісін жаңа бастаған кәсіп керлер де қатыса 
алады. Алайда байқап тұр ғандарыңыздай 
жоба тек Алматы мен Шымкент қалаларында 
ерекше қарқын алған. Ал Жамбыл жерінде 
оның лебі де еспей отыр. Оған бірден-бір 

себеп +улиеатада қарапайым қағаздың �зін 
�ң дейтін кәсіпорын жоқ. Ал қағаз қабыл-
даумен айналысып отырған кәсіпкерлер оны 
арзанға алып, �зге �ңірге �ткізгендеріне мәз. 
Соның  салдарынан мемлекеттің миллион-
даған субсидиясы  басқа облысқа кетіп 
жатыр.

БҰЛ ЖОБА ЖҮЗЕГЕ 
АСА МА?

Ресми мәліметті с�йлетсек, Қазақстанда 
жылына 6 миллион тонна қоқыс жиналса, 
соның 20 пайызы қағаз картондар екен. 
К�рші елдерде қағаз қалдықтарын қайта 
�ңдеу мықтап қолға алынғандықтан 
макулатураның басым б�лігі шет мемлекетке 
кетіп жатқаны да жасырын емес. Jйткені 
ондағы қабылдау құны  бізден сан есе 
жоғары. Бір ғана мысал, Ресей мемлекетінде 
осы бағыттағы ақша айналымы 4 миллиард 
АҚШ доллары. Ал Жамбыл облысындағыдай 
қағазды  35-40 теңгеден қабылдап отырсақ, 
олармен бәсекелесе алмайтынымыз айдан 
анық.    

Шындығына келгенде, мемлекет тара-
пынан бұл бағытқа субсидия еселеніп б�-
лініп жатқанда кәсіпкерлер тұрмыстық 
немесе қағаз қалдықтарын қайта �ңдеу 
бизнесін  қолға алмай жатқаны түсініксіз. 
Алайда бұлай �кпелеуге болмайтын секілді. 
Олай дейтініміз – жуырда Жамбыл облы-
сына Мемлекет басшысының к�мекшісі 
Қанат Бозымбаев жұмыс сапарымен кел-
генде кәсіпкерлер +улиеатадан тұрмыстық 
қалдықтарды қайта �ңдеу зауытын салу 
мә селесін Президентке жеткізуді �тінген 
болатын. Алайда бір жылдары Жамбыл 
облысын басқарып кеткен Қанат Алда-
бергенұлы бұл ұсынысты қолдамай, «мем-
лекет қаржысын бұлай шашуға болмайды» 
дейді.«Жамбыл облысынан тұрмыстық 
қалдықтарды �ңдейтін зауыт ашу керек» деп 
арагідік айтылатын мәселе су сепкендей 
басылды. Тек күні кеше әкімдік тарапынан 
бұл бағытта алдағы уақытқа жоспар түзіліп 
жатқаны туралы ақпар тарады. Алайда ол 
жоба қашан жүзеге асып, қашан �ндіріс 
орны іске қосылатыны белгісіз. 

Жамбыл облысы 
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АЙМАҚ

Тұрсын ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

Жаңа�зенде күннің аптап ыс ты ғында  
алты күн бойы ереуіл деткен «КЕЗБИ» 
ЖШС -нің  жұ мыс шылары басшыларына 
12 тараудан тұратын талап қойды. 
Таратып айтсақ, жалақыны к�теру, 
сыйақы т�леу жүйесін қайта қарастыру, 
зиянды аймақта жұмыс істегені үшін ақы 
т�леу, жұмысшы ларды еңбек �тіліміне 
қарай ман сап тық �сіру мен жылдық 
еңбек демалысына сауықтыру үшін бір 
айлық жалақы к�леміндегі қосым ша ақы 
т�леу. Екінші категория бойынша т�леу, 
ұңғыны күрделі ж�ндеу бригадалары 
шеберлерін �ндіріс басына қалдыруды 
тоқтату, жыл қорытындысына сай 
13-айлық т�леу, ұңғыны күрделі ж�ндеу 
бри гадаларына БТМА (ЕТКС) бо йынша 
бір бұрғышы к�мекшісін қосу, еліміздегі  
айтулы мерекелік күндеріне ақы т�леу, 
жұмысшы ларды талапқа сай құрал-
сайман дармен қамтамасыз ету және жыл 
аяғында жұмысшылардың бір жылғы 

жалақысы туралы мәлі метпен таныстыру.
Олар талаптары орындалмаса, 10 

шілдеден бастап аштық жария лайтынын 
айтты.

Жұмысшылармен жүргізілген келіс с�з-
дер қорытындысына сәй кес, еңбек дауын 
реттеу бойынша арбитраждық еңбек 
комиссиясы құрылды. Комиссия құрамына 
Жаңа�зен қаласы әкімінің орын басары Ғ.
Байжанов, Маңғыстау облысының 
мемлекеттік еңбек инспек ция сы басқармасы 
басшы сының орын басары Н.Баулыбаев, 
«КЕЗБИ» ЖШС жұмысшылары кәсіп-
одағы нан 4 �кіл және «КЕЗБИ» ЖШС 
басшы лығынан 4 �кіл енді. 

Тіпті,  облыс әкімі С.Трұмов Жаңа-
�зен қаласына барып, арбит раж дық 
еңбек комиссиясы мүше лерімен кез-
десті. Арбитраждық комиссия отырысы 
нәтижесінде жұмысшыларға бірнеше  
ұсыныс жасалған. Ол – жалақыны 30 
пайызға, сыйақыны 35-45 пайызға к�-
теру. Ал, зиянды аймақта жұмыс істегені 
үшін ақы т�леу – жұмыс орындарын 
аттестациялау қоры тын дысына сәйкес 
қарастырылуын және жұмысшыларды 
еңбек �ті ліміне қарай орналастыру 
секілді ұсыныстар мен жалпы он екі 
тарау дан тұратын жұмысшылар тала-
бының дені шешілетін жағдай қарас-
тырылған.

Аймақ басшысы жұмысшылар мен 
кездесуінде: «Бұл – жекемен шік мекеме. 

Жекеменшік мекеме болғандықтан 
оның ішкі экономи калық жағдайына 
араласа алмай мыз. Бұл – жұмыс беруші 
мен жұмысшының арасындағы жағдай. 
Сол жағдайды білейін, �з к�зіммен 
к�рейін, заңға сәйкес мәселені айтайын 
деп келдім. Экономика лық жағдайдың 
бәрі қаражатқа тіреледі. Жекеменшік 
мекеме бар, мемлекеттік мекеме бар, 
мұ ның бәрінің аражігін айырып айтуы-
мыз керек. Заңдылығын түсіндіруіміз 
керек. Барлығымызға ортақ заң бар. 
Сондықтан да барлығы заңның аясында 
шешілуі керек деп есептеймін», – деп 
кесіп айтты.

Жаңа�зен қаласы әкімінің орын-
басары Ғалым Ұлықпанұлы ның айтуын-
ша, «КЕЗБИ» ЖШС-де бір мыңнан аса 
адам жұмыс істейді. Жұмыс берушіге 
қойған олардың талаптарының дені 
орындалатын болып келісілді. Енді бұл 
проблема қайта қозғалады деуге негіз жоқ. 

Дейтұрғанмен де, мұндай даудың 
енді болмайтынына ешкім кепілдік бере 
алмайды. 

 Бұған біз «КЕЗБИ» ЖШС-гі жағ-
дайға орай пікір білдірген  «Қазақстандық 
мұнай-газ кешені салалық кәсіподағы» 
ҚБ Маң ғыстау облыстық филиалының 
т�рағасы Мақсат Рзахановтың с�зінен 
соң к�з жеткіздік. 

«Біз «КЕЗБИ»ЖШС-ның жұ мыс-
шыларының ереуіліне қаты сымыз жоқ. 
Дегенмен бұл мәселе бойынша айтарым, 
«ҚазМұнайГаз» ҰК АҚ-ның сервистік 
мекемелері мен тендерге қатысып белгілі 
бір ауқымдық жұмыс атқару қызметін 
ұтып алатын мекемелердің жұмыс шы-
ларға т�лейтін жалақысында айырма-
шылықтар бары рас. Ол тендерден 
жұмыс ауқымын ұтып алған мекеменің 
қаражаты мен жұмысшылар істейтін 
жұмыстың ауқымына байланысты 
болады.  Бұл мәселе ұлттық компанияға 
қарасты сервистік  компаниялар және 
тендермен жұмыс ауқымын алатын 
мекемелерінің жалақасын тең қылып, 
оны заңдастыр майынша �зектілігін 
жоймайды», – дейді Мақсат Киікбайұлы.

Айтарлығы, мұны қызмет кер лердің 
барлығы бірдей біле бермейді. Мұның 
ақыры жұмыс шылардың ж�н-жосықсыз 
ереуіл жасап, кез келген істен ілік іздеп, 
Үкіметтен қолдау сұрайтын жағ дайға 
жеткізеді. Бұндайда талап етудің де ж�ні 
барын жұмысшы тарап ескерсе, қанеки...

Атырау облысы 

Жұмысшылар неге наразы? 

Жа�а�зендегі «КЕЗБИ» жеке ша�ын серіктестігіні� ж�мыс шылары 
е�бек жа�дайларын жа�сартуды және жала�ыны к�теруді талап етіп, 
ереуілге шы�ты. Мемлекет басшысы мен елімізді� ірі м�най компания-
сына �ндеуін әлеуметтік желіде жариялады. 

Монополист компаниялар  
электр желілерін иеленбек

А�мола облысыны� бір�атар ау-
данында тозы�ы жеткен электр 
желілеріні� А�мола электр желілік 
�лестіру компаниясына берілмей 
келе жат�анын �ткен сандарымызда 
к�тергенбіз. Мәселе онда�ан жыл-
дан бері шешімін таппа�ан. Деген-
мен се� �оз�алып т�йінні� шеті 
тар�атыл�ан сия�ты. М�дделі ми-
нистрліктер бірнеше к�ннен кейін 
дереу �ол�а алып ж�ргізген ж�-
мыстары туралы баян етті. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Мақала жарияланғаннан кейін хабар-
ласқан Ақмола облысының Табиғи моно-
полия ларды реттеу департаментінің бас-
шысы Азамат Сабыржан Ұлттық эко-
номика ми нистрлігінің табиғи монополия-
ларды реттеу комитетінен жеткен хатты 
ұсынды. Құзырлы органның мәліметіне 
сенсек, электр желілерін үлестіруші 
компанияға тарату бағытында бірқатар 
маңызды шаруа атқарылыпты. 

Комитет осыдан он жыл бұрын 2011 
жыл дың 1 наурызында шыққан заңға 
�згерістер енгізілгенін мәлімдеді. 

«Мемлекеттік мүлік туралы» заңының 
17, 18 және 18-1-баптарына сәйкес, 
жергілікті әкімдік сенімгерлік басқаруға 
алған жағдайда реттеліп к�рсетілетін 
қызметтерді ұсыну үшін тарифтің шығын 
б�лігінде субъектілердің тарифтерін 
қалыптастыру және бекіту кезінде негізгі 
құралдарды ұстауға және ж�ндеуге 
арналған шығындарды ескеру бойынша  
Қа зақ стан Республикасы Ұлттық эко номи-
ка министрінің 2019 жылғы 19 қарашадағы 
№ 90 бұйрығымен бекітілген тарифті қа-
лып тастыру қағидаларының 634-тармағына 
�згерістер енгізді», - делінген Ұлттық 
экономика ми нистр лігінің Табиғи моно-
полияларды реттеу комитетінің ресми 
хабарламасында. 

Құзыретті органның хабарлауынша, 
аудан әкімдіктерінен сенімді басқаруға 
алынған электр энергиясы желілерін пай-
далану және ж�ндеуге арналған шығындар 
тарифтік смета шығындарының сомасынан 
еліміздің әлеу меттік-экономикалық даму 

болжамында к�з делген инфляциядан 
аспайды. 

«Министрлік мұнымен қоса «Табиғи 
мо нополиялар туралы» заңына энергия 
беруші ұйымдардың тарифін �згертуді 
к�здейтін желілерді сенімді басқаруға 
қабылдау кезінде оларға қызмет к�рсету 
және пайдалануға арналған шығындарды 
ескеретін түзетулерді әзірледі. Ал бұл 
түзетулер бүгінде Doing Business рейтингі-
сінің реформаларын іске асыру мақсатында 
бизнес жүргізу мәселелері бо йынша 
заңнамалық бастамалар түзетулерінің 
9-пакеті шеңберінде әзірленген «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық 
акті леріне бизнес жүргізу мәселелері 
бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» Қазақстан Республикасы 
заңының жобасына енгізілді», – деп 
толықтырды Ұлттық эко номика министр-
лігінің табиғи моно по лияларды реттеу 
комитетінен.

Министрлік аталған заң жобалары 
негізінде жергілікті атқарушы органдардың 
теңгерімінде қараусыз қалған барлық 
электр желілері мен бюджеттің бүйірінен 
шыққан қаражатқа салынған желілердің 
құжаттарын заңдастырып, тозған бағандар 
мен сымдарын қалпына келтірмек.

«Осы жұмыстардың барлығы атқа-
рылып болғаннан кейін жергілікті атқару-
шы орган дардан электр энергиясы желі-
лерін пайда лануға қатысты сенімгерлік 
басқаруға алу жайлы шарт табиғи моно-
полия субъекті лерімен жасалады. Яғни, 
ұлттық экономика министрлігінің табиғи 
монополияларды реттеу комитеті �з құзы-
реті тарапынан мәсе лені шешуде барлық 
шараларды жүзеге асыруда», – деп толық-
тырды Ұлттық эко номика министрлігінің 
табиғи монополия ларды реттеу коми-
тетінен. 

Кештетіп болса да, Энергетика ми-
нистр  лігінің Целиноград ауданының елор-
да ның іргесіндегі бірқатар ауылдарындағы 
он жылдан бері қордаланып келе жатқан 
электр желілері мәселесін шешу бағытында 
атқарған тірліктері ж�ніндегі жауаптары да 
жетті. 

Министрлік Ақмола облысының әкім-
дігіне Премьер-Министр Асқар Маминнің 
тапсырмасының орындалу барысы, оның 
ішінде электр желілері мен 49 қосалқы 

стансаларды қалпына келтіру мәселесі 
бойынша сұраныс жолдапты. 

Ал облыс әкімдігі министрлікке жол-
даған ақпаратында бизнестің әлеуметтік 
жауапкершілігі шеңберінде бюджет қара-
жатына салынған электр желілері құрыл-
ғыларын қалпына келтіру жұмыстары 
жүргізіліп жатқаны баян етіліпті. 

«Ақмола облысы әкімдігінің деректері 
бойынша, бүгінде №1 РП жабдықтары 
жинақталып, №3, 21, 25 және 28 ТП- кер-
неулі желілерін қалпына келтіру жұмыс-
тары орындалған.  Ал №35 ТП-де іске қосу 
және ж�ндеу жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Сонымен қатар қазір абоненттерді қалпына 
келтірілген ТП-ға қосу жүзеге асырылып 
жатыр. Қалпына келтіру жұмыстарын осы 
жылдың тамыздың 31-не дейін аяқтауды 
к�здеп отырмыз», – деді Энергетика ми-
нистр лігінен. 

Министрлік аудан әкімдігінің ком-
муналдық меншік теңгерімінде қараусыз 
қалған электр желілері нысандарын Ақ-
мола электр желілік үлестіру компа-
ниясының сенімді басқаруына берілмеуінің 
бірнеше себебін атады. 

«Біріншіден, әкімдікте ішінара электр 
желілеріне оның ішінде жер актілеріне 
құқық беретін құжаттары жоқ. Екіншіден, 
оларды сенімді басқаруға қабылдау кезінде 
желілерді пайдалану және қызмет к�рсе-
тудегі шығындарды ескеретін энергия 
беруші ұйымдардың тарифті �згерту 
нормалары жоқ», – деп толықтырды 
Энергетика министрлігінен. 

Аталған мәселені шешуде Премьер-
Министр Асқар Маминмен бейінді ми-
нистр ліктерге «Мемлекеттік мүлік туралы», 
«Салық кодексі» және Табиғи моно полия-
лар туралы» Қазақстан Республикасының 
заңдарына �згерістер енгізу ж�нінде 
тапсырма берілген. 

«Министрлік Ұлттық экономика 
министрлігімен бірлесіп электр желілерін 
теңгеріміне қабылдау немесе сенімді 
басқаруға алу кезінде пайдалану және 
қызмет к�рсету шығындарын ескеретін 
энергия беруші ұйымдардың тарифінің 
�згеруін қарастыратын тиісті түзетулерді 
әзірледі. Қазір аталған бағытта жұмыстар 
жалғастырылып жатыр», – деп толықтырды 
Энергетика министрлігі. 

P.S. 

Сонымен, он жылдан бері шешілмей, 
тоңы жібімеген мәселеде сең қозғалды. Заң 
жобасына бірқатар 6згеріс енгізілді. Бұл 
жарығы жиі 6шіп, сымдары үзіле беретін 
ауылдардың желілерін қайта қалпына 
келтіруге ықпал етпек. Тиісті министрліктер 
жауабында осылай делініпті. Енді ми-
нистрліктер жүзеге асырған заң жобаларына 
түзетулер мен 6згерістер Парламентте қа-
был данып, жергілікті билік органдарынан 
қолдау тауып, қауырт әрекет жасалса, мә-
селе жылдам шешілері анық... 

Ақмола облысы

Қағаз қалдықтарын өңдейтін өндіріс орны жоқ



Италия ара	а 53 жыл салып екінші рет 
Еуропа чемпионы атанды. Ойынны� не-
гізгі б�лігінде 1:1 есебімен те� т!скен "ос 
"#рама ойыншылары, овертаймда да 
же�імпазды аны"тай алмады. Пенальти 
сериясында «Скуадра Адзурралы"тарды�» 
мерейі !стем болды. 

Абылайхан ЖҰМАШ

 
Осымен Еуро біріншілігінің финалында 

екінші рет жеңімпаз пенальти сериясы арқылы 
анықталып отыр. 1976 жылы Югославия мен 
Чехословакия арасындағы ойын да 2:2 есебімен 
аяқталып, жеңімпаз пенальти сериясында (5:3) 
белгілі болған. 

Бұл ағылшындардың аталған сындағы 
алғашқы финалы болғаннан кейін бе, әлде 
шешуші ойын *з жерінде *ткен соң ба, әйтеуір 
«Уэмблиге» жиналған жанкүйерлердің қарасы 
к*п болды. Атап айтқанда, 58 мың ағылшын 
жанкүйері мен 6 619 италиялық жанкүйер сүйік-
ті құрамаларына жақтасты. Екі команда бұған 
дейін 27 рет кездесіп, оның 10-ында Италия 
жеңсе, 8-інде Англия басым түскен, ал қалған 
ойындар тең есеппен аяқталды. 

Нидерландтық бас қазы Бьорн Куйперстің 
ысқырығы естілісімен, ағылшындар бірден 
шабуылға шықты. Гол да ұзақ күттірмеді. 
Ойынның 2-минутында ағылшындар есеп 
ашты. Люк Шоу қорғаушы Триппьердің айып 

алаңына к*терген добын голға айналдыра білді. 
Есеп – 0:1. Бұл Еуропа чемпионаттарының 
финалындағы ең жылдам гол ретінде тіркелді. 

Жылдам гол соғып алған Англия к*п *тпей 
қорғанысқа к*ңіл б*ле бастады. Ал италия лық-
тар болса таразы басын теңестіруге тырысты. 
Алайда ойынның бірінші б*лігінде тек бір гол 
соғылды. Ал үзілістен кейін италиялықтар 
шабуылды үдете түсті. Вингерлер сәт сайын 
қаптал ауыстырып, шабуылдар қауіпті 
соққылармен аяқталып жатты. Бірақ Пикфорд 
қорғаған қақпаға гол дарымады. Кездесудің 
67-минутында да ағылшындық қақпашы 
Вераттидің баспен бағыттаған соққысын 
қайтарғанымен, сол сәтте қақпа маңында 
жүрген Леонардо Бонуччи допқа бірінші жетіп, 
теңбіл снарядты торда тулатты. Осылайша, ол 
Еуропа чемпионатының финалында гол соққан 
ең егде ойыншы атанды (34 жас, 71 күн). Бұл 
к*рсеткіш бойынша ЕУРО-1976 турнирінде 
рекорд орнатқан Бернд Хёльценбейнге тиесілі 
болатын (30 жас, 103 күн). Мұнымен қоса 
«Ювен тус» қорғаушысы осы матчтың үздік 
ойын шысы деп танылды. Ал «Челсидің» 

жартылай қорғаушысы Жоржиньо бір маусымда 
Чемпиондар лигасы мен Еуропа чемпионатын 
жеңіп алған тарихтағы 10-ойын шы атанды. 

Ойынның негізгі уақыты тең аяқталған соң, 
қос құрама экстра-таймда есеп ашуға тырысып 
бақты. Дегенмен алма-кезек шабуыл кезінде 
қақпашылар *з қызметін мүлтіксіз атқарып, 
қақпаларына гол *ткізбеді. Ойынның соңғы 
минутында Англия бас бапкері Гарет Саутгейт 

пенальти сериясына арнайы Маркус Рашфорд 
пен Джейдон Санчоны шығарды. Бірақ бір 
қызығы, дәл осы футболшылар мен негізгі 
уақыт аяқталар тұста алаңға кірген 19 жастағы 
Букайо Сака пенальти сериясында гол соға 
алмай қалды. Ойын барысында да, 11 метрлік 
айып добын орындау кезінде де басым түскен 
Италия осылайша Еуро–2020 турнирінің 
чемпионы атанды. 

Жалпы, турнир кезінде Италия құрамасы 
барлығы 13 гол соқты. Бұл «Скуадра Адзур-
раның» ірі халықаралық турнирдегі рекорды 
саналады. Италия бұған дейінгі 1934, 1982 және 
2006 жылғы Pлем чемпионатында 12 голдан 
соққан болатын. 

Еуропаның екі дүркін чемпиондары – Еуро 
турнирінің барлық 7 ойынында жеңіске жеткен 
алғашқы команда атанды. Сонымен қатар бұл 
құрама 34 ойын бойы жеңіліссіз сериясын 
жалғастырып келеді. Манчини ойыншылары 
енді екі ойын жеңілмесе, ұлттық құрамалар 
арасындағы әлемдік рекордты жаңартады. 

Футболдан 2020 жылғы Еуропа чемпио-
натының үздік ойыншысы Италия құрамасының 

қақпашысы Джанлуиджи Дон нарумма болды. 
Биыл Еурода ол алаңда 719 минут ойнаған, бұл 
– ең к*п к*рсеткіш. Жеті матчтың үшеуінде гол 
жібермеген. Бұл ойын дарда 4 гол жіберіп, 9 сэйв 
жасаған. Қақпашы *зінің небәрі 22 жаста 
екеніне қарамастан, ұлттық құрама сапында 33 
кездесуде жасыл алаңға шықты. Ол биылғы 
құрлықтық дода финалындағы пенальти 
сериясында екі соққыны қайтарды. Команда-
сының Англияны жеңуіне үлкен үлес қосты. 
1992 жылдан кейін алғаш рет қақпашы турнир 
үздігі атанып отыр (Петер Шмейхель). Бұған 
дейінгі *зге Еуроның үздік ойыншылары 
т*мендегідей. Олар: 1996 жылы: Маттиас Зам-
мер (Германия), 2000 жылы: Зинедин Зидан 
(Франция), 2004 жылы: Теодорос Загоракис 
(Греция), 2008 жылы: Хави Эрнандес (Испания), 
2012 жылы: Андрес Иниеста (Испания) және 
2016 жылы: Антуан Гризманн (Франция). 

Ал Португалия құрамасының шабуылшысы 
Криштиану Роналду футболдан 2020 жылғы 
Еуропа чемпионатының үздік сұрмергені 
болды. Роналду бұл турнирде бес гол салды – 
бәрі де топтық кезеңде соғылды. Венгрия мен 
Франция құрамаларына екі, Германия қақпа-
сына бір доп салған. Ал Чехия құрамасының 
шабуылшысы Патрик Шиктің де еншісінде бес 
гол бар. Бірақ Роналду одан қосымша к*рсет-
кіштер бойынша алда тұр. Португалия капитаны 
бір нәтижелі пас берген. Оның үстіне Роналду 
Шикке қарағанда аз ойын *ткізді. Сонымен 
қатар Франция құрамасының шабуылшысы 
Карим Бензема, швециялық Эмиль Форсберг, 
ағылшын Харри Кейн мен бельгиялық Ромелу 
Лукаку биылғы құрлықтық жарыста т*рт голдан 
салды. 

Аталған доп додасында осымен қатарынан 
3 финалды *з алаңында *ткізген командалар 
жеңіліс тапты. 2004 жылы Португалия Грекия 
құрамасынан 0:1 есебімен жеңілсе, 2016 жылы 
Франция Португалияға 0:1 есебімен жол берді. 
Бұл жолы Англия Италиядан пенальти серия-
сында 2:2 есебімен жеңілді. 

Айта кетейік, бұл – 16-бәсеке. 1960 жылдан 
бері тұрақты түрде ұйымдастырылып жүрген 
Еуропа біріншілігі биыл тұңғыш рет кәрі 
құрлықтың 10 мемлекетінде орналасқан 11 
стадионда *тті. Бұл дүбірлі доданың 60 жылдық 
мерейтойына орай 24 құрама сынға түсті. Енді 
2024 жылы дүбірлі дода Германия мемлекетінде 
*теді.
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ИТАЛИЯ – 
екі дүркін Еуропа чемпионы

Үш елде 
Abai Uii ашылады

Еске сала кетсек, былтыр 
Ақпарат және қоғамдық даму 
министрлігінің қолдауымен 
Abai Uii Ресейдің Омбы, Wзбек-
станның Ташкент, Түркияның 
Стамбұл, Германияның Берлин, 
Украинаның Киев қалаларында 
ашылған болатын. Ал дүние-
жүзінде одан б*лек 250-ге жуық 
Қазақ мәдени орталығы бар. 
Оның шамамен 150-і белсенді 
жұмыс істеп тұр. Сонымен қа тар 
әлемнің 12 елінде қандас тары-
мызды ана тілінде оқыта тын 
«қазақ тілі» сыныбы ашыл ған.

Бейресми мәліметке сүйен-
сек, шетелде 5 миллионнан 7 
мил лионға дейін этникалық 
қа зақ тұрады екен. Олардың 
нақты саны бойынша қазір 

зерттеу жұмыстары жүргізіліп 
жатыр.

– БҒМ қолдауымен шетел-
дегі ағайынды қазақ тілін оқыту 
бойынша бір әмбебап құрал 
әзірлеуде. Себебі латын, т*те 
жазумен үйренген балалар дың 
кирилше үйренуі *те қиын. 
Қандастарды ақпараттық қолдау 
орталығы – 1404. Оған кез 
келген бауырымыз хабарласып, 
к*мек алса болады, – дейді 
«Отан дастар қоры» КЕАҚ вице-
президенті Мағауия Сарбасов.

Оның айтуынша, бүгінде 70-
тен астам орталықтың барлы-
ғымен байланыс орнатылып, 
арнайы меморандумдарға қол 
қойылған.

Е.БОЛАТҰЛЫ

Биыл "аза" к�п шо	ырлан	ан Мо�	олияны� Баян-+лгей 
аума	ында, Ресейді� Астрахан, 2ыр	ыз еліні� Бішкек 
"алаларында Abai Uii мәдени-іскерлік орталы	ы жобасы 
іске "осылатын болды. Б#л жоба шетелдегі "андастармен 
мәдени-гуманитарлы" және іскерлік байланыстарды да-
мыту ма"сатында ж#мыс істейді.

Алматы облысында	ы 
Ар "арлы петроглифтеріні� 
на"ты аума	ы аны"талып, 
онда мәрмәртастан белгі 
орнатылды. Тас"а та�балан-
	ан тарихи ескерткіштер 
#зын ды	ы 20, ені 6 ша"ы-
рым ды" аума"та орналас-
"ан. Ол жердегі 10 шо"ыдан 
әзірге 3 мы�нан астам пе-
троглиф табылды.

Pлкей Марғұлан атындағы 
ар хеология институты мен Ал-
ма ты облыстық әкімдігі қазір 3 
мың жылдық тарихы бар таң ба-
ларды құжаттандырумен айна-
лысуда. Бұл жұмыстардың 90 
пайызы бітіп тұр. Қазан айында 
толығымен аяқталғаннан кейін 
мемлекеттің қорғауына алынған 

ашық аспан астындағы архео-
логиялық паркке айналады.

– Барлық петроглифтердің 
паспорттары жасалғаннан кейін 
JPS арқылы осы жерде сол орна-
ласқан жерінің арнайы сызбасы 
жүргізіледі. Сосын ол сызбалар 
Кербұлақ аудандық жер қаты-
настары б*лімінің базасына 
енгізіледі. Осы жұмыстардың 
бәрі біткеннен кейін Талды-
қорған қаласында республика 
деңгейіндегі  конференция 
*ткізіліп, сол жерде археолог 
ғалымдар анықталған, табылған 
жұмыстар бойынша баяндама 
жасайды, – дейді облыстық Мә-
дениет, архивтер және құжат-
тама басқармасының басшысы 
Мәрлен К*лбаев.

Ғали Т=ЛЕК

Арқарлы петроглифтеріне 
бір белгі

<лемні� бірінші ракеткасы серб Новак 
Джокович Уимблдонны� финалды" кез-
де суінде 6:7 (4:6), 6:4, 6:4, 6:3 есебімен 
ита лиялы" теннисші Маттео Берреттиниді 
же�ді. 

Бұл сәттілік Новакқа мансабында алтыншы 
рет Уимблдон чемпионы болуға мүмкіндік 
берді. Осылайша, теннисші к*рсеткіштері 
бойынша рекордшылар Роджер Федерер мен 
Рафаэль Надальмен теңескен «Үлкен дулыға» 
турнирлерінің 20 дүркін жеңімпазы атанды.

2021 жылы Джокович *зінің екі негізгі 
қарсыласын қуып жетіп, алғашқы үш үлкен 
турнирде жеңіске жетті. 

Ол алғашқы «Үлкен дулыға» титулын 2008 
жылы Аустралияның ашық чемпионатында 
еншіледі. Сол жылы сербтен алты жас үлкен 

Фе де рер *зінің 20 атағының 12-сін алып үлгер-
ген болатын. 

Қуанышын б*ліскен Джокович *з с*зінде 
Надаль мен Федерерді атап *тті.

«Мен Рафа мен Роджерге құрмет білдіргім 
ке ле ді. Олар біздің спорттың аңыздары және 
мен бәсекеге түскен ең керемет ойыншылар»,– 
деді Джокович. 

«Кейінгі 10 жылым керемет *тті, мен мұны-
мен тоқтамаймын» деп қорытындылады ол. 
Pйгілі теннисші Роджер Федерер де Джоковичті 
Twitter-де жеңісімен құттықтады. 

Ал әйелдер арасындағы сында аустралиялық 
теннисші Эшли Барти жеңімпаз атанды. Ол 
финалды чехиялық теннисші Каролина Плиш-
кованы 6:3, 6:7, 6:3 есебімен жеңді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Джокович – Уимблдон жеңімпазы
9 шілдеден бері Елбасы 

музейіні� к�пфункционалды 
к�рме залында корей су-
ретшісі Ли Инамны� цифр-
лы" �нер туындыларыны� 
к�рмесі �тіп жатыр. Б#л 
ша ра ны Корея Республика-
сы елшілігіні� Корей мәдени 
орталы	ы мен Елбасы кітап-
ханасы, Н#рс#лтан Назар-
баев "оры бірігіп #йым-
дастырды.

Бұл ретте әлемге әйгілі корей 
суретшісі Пэк Намджунның 
мұрагері деп саналатын медиа 
*нер шебері Ли Инам Шығыс 
Азия классикалық кескіндеме-
сінің әйгілі картиналарын не-
гізге ала отырып, Шығыс және 
Батыс *нерінің үйлесімін к*р-
сеткен. Ол т*рт жағынан үлкен 
мультимедиялық LED-экран-
дармен жабдықталған. Классика 
мен заманауи кескіндемені бір 
мультимедиялық контентке то-

ғыс тырған тың стильдегі 50 
ми нуттық туынды Қазақстан 
мен Корея ынтымағының келе-
шегін дәріптейді.

– Пандемияға байланысты 
ашылу рәсіміне қатыса алма-
ғаны ма *те *кінемін. Соған 
қарамастан, Қазақстанда корей 
классикалық кескіндемесінің 
танымал картиналары насихат-
талып жатқаны қуантады. Осы 
к*рмеге арнап *з туынды-
ларым ды «Жарықтың жан-
дануы» тақырыбында дайын-
дадым. Сол арқылы Корея мен 
Қазақстан арасындағы *зара 
қарым-қатынастардың тарихи 
сипатына жарық түсіргім кел-
ді,– деді к*рменің ашылуын да 
тікелей байланыс арқылы с*з 
алған Ли Инам.

Айта кетсек, Корей мәдени 
орталығы бұл шараны Қазақстан 
Тәуелсіздігінің 30 жылдығы 
аясында қолға алып отыр.

Ерік ЕЛЕУСІЗ

Елордада ерекше 
көрме өтіп жатыр
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